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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

گزارش

تمرکز بر تقویت قدرت اقتصادی شهر
قدرت اله نوروزی با حضور در نود و هشتمین جلسه 
علنی شورای شهر اصفهان با ارائه گزارش سال دوم 
شهرداری اصفهان به مردم و اعضای شورای شهر، با 
بیان اینکه اگر موفقیت هایی اعلام می شود دسترنج 
مدیریت شهری و حمایت های اعضای شورای شهر 
بوده است، اظهار کرد: اگر لوایحی که به شورا تقدیم 
شده بود، به موقع تصویب نمی شد امروز شاهد این 
دســتاوردها نبودیم. وی ادامه داد: حرکت دو ساله 
ما در مدیریت شــهری یک نقطه عطــف در تاریخ 

مدیریت شهری بوده است. او تصریح کرد: ...

  گزارش

شش گلوگاه اقتصاد
اتفاقات ســال ۹۸ و آثار آن بر صنعــت و تجارت از 
نــگاه ۸۰ صاحب نظــر ارزیابی و ۶ گلــوگاه اقتصاد 
ایران شناســایی شــد. به اعتقاد آنها، کاهش قدرت 
خرید، کاهش ســرمایه گذاری های بخش خصوصی 
و دولتی، کســری بودجه دولــت، تثبیت مصنوعی 
قیمت ها، بنگاه داری نهادهای حاکمیتی و خصولتی 
و تاثیرپذیری تولیدات داخلــی از قاچاق مهم ترین 
چالش های اقتصادی امســال اســت. در عین حال 
، در نظرســنجی موسســه مطالعات و پژوهش های 

بازرگانی، صاحب نظران...

۰۳

۰۵

تراز ناتراز گردشگری
قطار لوکس گردشگری عقاب طلایی با تنها ۲۰ مسافر به اصفهان آمد؛

بیست ونهمین دور قطار لوکس گردشگری عقاب طلایی صبح روز یکشنه 21 مهر با 4۶ خدمه و 2۰ مسافر از کشورهای فرانسه، 
مجارستان، لهستان، نیوزلند چین و روسیه وارد ایستگاه راه آهن اصفهان شد. این درحالی است که تعداد مسافران این قطار در 
آخرین دور آن با کاهش چشمگیری روبه رو شده اســت. ابراهیم پورفرج رئیس انجمن تورگردانان ایران و مجری برنامه قطار 
گردشگری عقاب طلایی در این ارتباط به " نوسان" می گوید: همین که این تعداد گردشگر هم وارد ایران می شوند و سفر آن به 

ایران کنسل نشده، جای شکر دارد!.

گزارش

۰۲
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رئیس اتحادیه طلا و جواهر اصفهان گفت: با وجودی که بازار طلای جهانی تحت تاثیر 
نگرانی های بین المللی درباره وضعیت خروج انگلیس از اتحادیه اروپا با افزایش روبرو 
شده است، اما در بازار ایران قیمت طلا و سکه ارزانتر از بازار جهانی شده است. هوشنگ 
شیشه بران افزود: حباب قیمت سکه تمام و نیم سکه نیز با توجه به نبود تقاضا در بازار، به 
صفر رسیده و طی چند هفته گذشته تقاضایی برای خرید سکه در بازار وجود ندارد و این 

بازار در رکود شدید است.

محمود محمودزاده، سرپرست معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی 
گفت: عرضه واحد های خالی از سکنه نقش مؤثری در بهبود وضعیت بازار مسکن خواهد 
داشت که بزودی با همکاری دستگاه های دیگر این واحد ها را به بازار مسکن تزریق 
خواهیم کرد. وی ادامه داد: در صورتی که بازار های اقتصادی دیگر در این ایام دچار 
نوسانات اقتصادی نشود شاهد بازاری آرام در بخش مسکن و حتی کاهش قیمت در 

برخی از مناطق خواهیم بود.

  نوسان: استاندار اصفهان گفت: منطقه 
ویژه علم  و فنــاوری در کنار واحدهای 
تولیــدی و مناطق ویــژه اقتصادی 
با هدف کمــک به صنایع و توســعه 
پایدار در این اســتان ایجاد می شود.

عباس رضایی در آیین تجلیل از منتخبان 
اســتاندارد اســتان اصفهان در ســالن 
همایش های سیتی سنتر اصفهان افزود: 
در سال های گذشــته منطقه ویژه علم و 
فناوری اصفهان که به عنوان کریدور نیز از 
آن یاد می شد، رها شده بود. وی با تاکید بر 
اینکه نگرش ویژه به منطقه علم و فناوری را 
از وظایف اصلی خود می دانم، اظهار داشت: 
بعدازظهر روزهای پنجشــنبه را به طور 
مختص برای این موضوع در نظر گرفتم و 
تاکنون شورای سیاستگذاری و اجرایی آن 

تشکیل شده است.
استاندار اصفهان با اشاره به پیشرفت علم و 
فناوری در دنیا، تاکید کرد: تولیدکنندگان 
کشــورمان باید خود را بــا کاروان علم و 
فناوری دنیا همراه کنند زیرا ســاختارها 
و نمادهای اقتصادی روز بــه روز در حال 
دگرگونی است. رضایی استاندارد را یکی 
از مقوله های مهم در به  روز رسانی بخش 
تولید عنوان و اضافه کرد: در این راه استفاده 
از فناوری هــای نوین و نیروی انســانی 

متخصص ضروری است.
اســتاندار اصفهان نیــروی انســانی را 
اصلی ترین مساله در اقتصاد دانایی محور 
خواند و تصریح کرد: فضای امروز ایجاب 
می کند که کارشناسان امور فنی خود را با 
علم و فناوری تطبیق دهند. وی همچنین 
با اشاره به اینکه صنعت اصفهان در برخی 
زمینه ها، پیشتاز و جلوســت، گفت: اما 
انتظارات از این خطه که پایتخت فرهنگ 
و تمدن ایران اسلامی نیز هست به ویژه در 
زمینه استاندارد بسیار بیشتر است. رضایی 
برخی ویژگی مردم اصفهان را تعهد، ایثار، 
گذشت، اخلاص و صنعتی بودن این استان 
برشمرد و اضافه کرد: نباید به بهانه هایی 
مانند تحریم و تسهیلات مالی ، اجازه دهیم 
که در این مقطع سخت این ویژگی ها در 

اصفهان نادیده گرفته شود.
استاندار اصفهان ادامه داد: ما باید در زمینه 
کالاهای راهبردی و اساسی و مبارزه سخت 
در جنــگ اقتصادی امروز، خــود را برای 
عرضه آماده کنیم و صادرات گرا باشــیم. 
وی با بیان اینکه پایین انداختن پهپاد نظام 
سلطه در واقع به معنای به پایین کشاندن 
ابهت این نظام است، خاطرنشان کرد: اگر 
روزی اســتکبار جهانی و نظام سلطه به 
طریقی، واســطه هایی به ایران برای کنار 
آمدن می فرســتد، ما اهــل کنار آمدن 
هستیم و باید باشــیم اما اقتدار، عزت و 
تمامیت ارضی کشورمان به عنوان اصل 
قضیه است. در این آیین از تولیدکنندگان 
و واحدهای نمونه در زمینه اســتاندارد، 
اخذ نخســتین مجوزهای اســتاندارد، 
اســتمرار کیفیت، مدیران برتر کنترل 
کیفیت، کارکنان و واحدهای آموزشی و 

آزمایشگاه های نمونه تجلیل شد.
شــایان ذکر اســت، منطقه ویژه علم و 
فناوری مجموعــه ای از امکانات علمی، 
صنعتــی، تولیــدی، آزمایشــگاهی، 
تحقیقاتی و زیرساخت هاست که با تکیه 
بر خلاقیت ها و نوآوری ها در یک گستره 
جغرافیایی سبب ارتقای نوآوری، ایجاد 
خوشه های صنعتی با فناوری نو و توسعه 
تولید، ثروت، رفاه ملــی و ایجاد جامعه 
دانایی محور می شود.  مصوبه منطقه ویژه 
) کریدور( علم و فناوری اصفهان در سال 
۹۳ توسط شورای عالی علوم، تحقیقات و 

فناوری)عتف( صادر شد.

عرضه واحد های خالی از سکنه به بازار مسکنبازار در رکود شدید است
رویدادنامه

  گزارش

منطقه ویژه فناوری 
در کنار واحدهای تولیدی

Is fahan

اصفهان در هفته ای که گذشت؛

خیل جمعیت عظیمي که هر سال همزمان با اربعین به سوي عراق به راه مي 
افتند تا در مراسم پیاده روي اربعین در کنار دیگر زائران شرکت کنند، باعث 
کمبود اتوبوس هاي مسافربري در مسیرهاي بین شهري مي شود.  امسال هم 
این مسئله باعث شد تا پایانه هاي اصفهان همچون دیگر شهرها با مسافراني 
روبرو باشد که اتوبوسي براي سوار کردن و انتقالشان از اصفهان به دیگر 
شهرهاي نیست! این در حالي است که چنین وضعیتي براي شرکت هاي 
اتوبوسراني قابل پیش بیني است و مي توانند هر سال قبل از فرارسیدن این 

مناسبت به فكر تامین اتوبوس براي مسافران باشند.
امسال استان اصفهان از نظر تعداد جمعیت زائر اربعین در رتبه سوم بعد از تهران 
و خوزستان قرار دارد. این آماری است که حجت الاسلام مهدی گرجی، مسئول 
دفتر نمایندگی بعثه مقام معظم رهبری در استان اصفهان، اعلام کرده و گفته 
است: »تاکنون نزدیک به ۳۰۰ هزار نفر برای شرکت در راهپیمایی اربعین ثبت نام 
کرده اند که این آمار دو برابر سال گذشته است.« اگرچه داریوش باقرجوان، مدیرکل 
دفتر حمل و نقل مسافر سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای اعلام کرده است: 
»مشکل چندانی در سرویس رســـانی حمل و نقل جاده ای وجود ندارد، چون اگر 
قرار بود روزانه مثلا 1۵سرویس از تهران به اصفهان با ۵۰ تا ۶۰ درصد ظرفیت 
اعزام شود، روزی ۸ تا ۹ سرویس با ۹۵ درصد ظرفیت اعزام می شود که به استفاده 
بهینه از ظرفیت ها منجر شده است.« با اینحال آمار مسافران سرگردان در پایانه ها 
نشان مي دهد که این موضوع براي سال هاي آینده نیازمند مدیریت و ساماندهي 

بیشتري از سوي مسئولان شهر است.

سالمندي
آینده پیش روي اصفهاني ها..

هفته گذشته خبري خواندید مبني بر اینکه رشد موالید در اصفهان به زیر 
یک درصد رسیده است. حالا هم خبري از سوي خبرگزاري ایرنا به نقل از 
مدیرکل ثبت احوال اصفهان منتشر شده که گفته است: »۳۰ درصد جمعیت 
این استان تا سال 14۳۰ را سالمندان تشکیل می دهند که باید برای رفع این 
چالش اساسی برنامه ریزی  کرد«. به گفته حسین غفراني در زمان حاضر جمعیت 
سالمندان استان اصفهان افزون بر پنج میلیون و ۳۶4 هزار نفر هستند که این 
آمار بتدریج رو به افزایش است و سال 142۰ اولین مرحله اصلی ورود جمعیت 
ایران به دوره سالمندی محسوب می شود و بین سالهای 142۰ تا 14۳۰ اوج 

این دوره خواهد بود.
با این حساب تلاش هایي که در اواخر دهه ۵۰ و اوایل دهه ۶۰ از سوي مسئولان 
و دولت مردان براي قانع کردن مردم به افزایش جمعیت و فرزندآوري مي شد، 
حالا باید در راستاي مدیریت و کنترل صحیح وضعیت سالمندي کشور قرار 
گیرد. چراکه شرایط اقتصادي و اجتماعي حال حاضر اکثر مردم را از فرزندآوري 
منصرف ساخته )اشاره به آمار رشد موالید در اصفهان( و به فکر تامین آینده اي 

براي دوران سالمندي شان انداخته است.

شكستن ممنوعیت ها 
به بهانه رونق گردشگري!

رونق بخشیدن به صنعت گردشگري چند سالي است که ورد زبان مسئولان و 
مدیران حوزه میراث فرهنگي شده و تلاش مي کنند تا در این مسیر گوي سبقت را 
از همدیگر بربایند! در این میان گاهي هم اقداماتي از سوي آنها صورت مي گیرد که 
منجر به نقض قوانین شده و به جاي درست کردن ابرو، به چشم ها آسیب مي زند!

خبر تازه اینکه در چند روز اخیر چند اینفلوئنسر از کشورهاي مختلف راهي ایران 
شدند تا با سر زدن به شهرهاي پرجاذبه کشور از حیث گردشگري و انتشار عکس 
و مطلب در صفحات مجازي شان به تبلیغ براي ایران بپردازند. اگرچه واکنش 
هاي آنها در این زمینه و عکس ها و مطالبي که منتشر کردند همه گویاي معرفي 
درست کشورمان به جهانیان بود، اما اقدام مدیر پایگاه جهاني میدان نقش جهان 
که اجازه داد یکي دو نفر از این اینفلوئنسرها پا به بخش هاي ممنوعه و همواره 

بسته به روي عموم گردشگران بگذارند، خبرساز شد!
تصاویر منتشر شده از سفر تبلیغاتی یک گروه گردشگر خارجی در اصفهان نشان 
داد که این گروه توانسته با هماهنگی مدیریت مسجد ثبت جهانی شیخ لطف 
الله از این بنای تاریخی ارزشمند به عنوان آتلیه عکاسی استفاده کند. همچنین 
اجازه ورود به بخش های غیر قابل بازدید از مسجد نیز برای این گروه فراهم شود. 
در عکس های منتشر شده از این سفر تبلیغاتی محوطه مسجد  شیخ لطف الله 
در اختیار یک گروه خاص گردشگر قرار گرفته تا با پهن کردن فرش )فرش های 
متعلق به یک برند خصوصی( در این مسجد عکس های تبلیغاتی بگیرند. این اقدام 
که به نظر می رسد در ساعت تعطیل مسجد و در نبود گردشگران دیگر رخ داده، 
قطعا با هماهنگی مدیریت پایگاه جهانی میراث فرهنگی میدان نقش جهان بوده 
است. اتفاقی که نشان می دهد اقدامات سلیقه ای در میراث فرهنگی اصفهان همه 
گیر شده و مشخص نیست این پایگاه با چه مجوزی اقدام به چنین کاری کرده 
است. از سوی دیگر متولیان میراث فرهنگی میدان نقش جهان و مسجد شیخ 
لطف الله اجازه دسترسی این گروه خاص را به بخش های ممنوعه و غیر قابل 
بازدید مسجد نیز داده است. بخش هایی که سال هاست به بهانه ای مانند مرمت، 
مناسب نبودن وضعیت یا خطرناک بودن شرایط قابل بازدید برای عموم نیستند.

تذکر جمعي 
نمایندگان استان به رئیس جمهور!

جمعي از نمایندگان استان اصفهان در نامه اي درباره آغاز به کار نکردن ستاد 
اخیاي زاینده رود به رئیس جمهور تذکر کتبي دادند. در قسمتی از این نامه 
آمده است: آقاي دکتر روحانی، شعار شما نوبت زاینده رود برای احیا ولی عمل 
وزارت نیرو در دولت شما قرار دادن زاینده رود در نوبت نابودی است. اگرچه ستاد 
احیای زاینده رود وعده داده شده، هنوز شروع به کار نکرده اما ستاد موت زاینده 
رود به رهبری وزارتین نیرو و کشور فعال است. لذا تذکر داده می شود برای قول 

خود ارزش قائل شوید و به این غائله خاتمه دهید. 

مسافران بي مركب!

هتلی ۵ ستاره روی ریل راه اهن ایران
صدای  که  بود   1۳۹۳ سال  آبان  دوم 
عقاب  لوکس  گردشگری  قطار  سوت 
طلایی دانوب در ایستگاه راه آهن زنجان 
به گوش رسید. گردشگران مرحله اول 
آن که حدود 7۰ مسافر بودند با استقبال 
شدید مسئولین گردشگری و خبرنگاران 
حاضر در ایستگاه از قطار پیاده شدند تا 

سفر خود را در ایران آغاز کنند. 
قطاری که در اروپا به هتلی روی چرخ 
مشهور است. سفر خود را از مجارستان 
از  گذشتن  از  پس  بود؛  کرده  آغاز 
کشورهای رومانی، بلغارستان و ترکیه 
وارد ایران شد. از آن زمان تا اکنون 2۹ 
بار این قطار روی ریل های راه آهن ایران 

حرکت کرد. 
اما در آخرین دور خود تعداد مسافران 
روبه رو  چشمگیری  کاهش  با  آن 
ابراهیم  که  است  درحالی  این  شد. 
پورفرج، مدیراجرایی تورهای این قطار 
گردشگری در ایران، تعداد گردشگران 
در  که  مسافر  را 1۰4  قطار  این  اخیر 
دانست.  شدند  ایران  وارد  مرحله  دو 
گردشگرانی که در گروه های 2۰ نفره از 

سایتهای گردشگری بازدید می کنند.

تقسیم گردشگران 
به گروه های ۲۰ نفره

انجمن  رئیس  پورفرج  ابراهیم 
تورگردانان ایران و مجری برنامه قطار 
با  ارتباط  در  عقاب طلایی  گردشگری 

مسافران  تعداد  قطار،  این  ورودی  مرز 
آن و نحوه ورود و خروج آنها به ایران 
گفت: پیش تر مبدا و مقصد این قطار 
بوداپست بود و مسافران آن از مرز ترکیه 
وارد و خارج می شدند. اما در چند دوره 
اخیر به دلیل نا آرامی هایی که در کشور 
ترکیه ایجاد شده است، مبدا حرکت این 
قطار از بوداپست به مسکو تغییر پیدا کرد 
و مسافران آن از مرز ترکمن صحرا وارد 

ایران می شوند.
باید اشاره کنم در هر سفر این قطار، 
به طور میانگین 1۸۰ مسافر در دو مرحله 
خارج  ایران  از  و  می شوند  ایران  وارد 
می شوند. گروه اول که از مرز میان ایران 
و ترکمنستان و پیش تر ایران و ترکیه 
از  بازدید  از  پس  می شدند  ایران  وارد 
چندین شهر مهم و تاریخی و گردشگری 
و  اصفهان  کرمان،   یزد،  مانند  ایران 
دو  از  پس  و  می کردند  بازدید  شیراز 
شب اقامت در تهران از طریق فرودگاه 
کشور  از  خمینی)ره(  امام   بین المللی 
خارج می شدند و گروه دوم که در مدت 
اقامت گروه اول در تهران توسط هواپیما 
به تهران سفر می کردند و سفرشان را 
از ایران آغاز می کردند و پس از بازدید 
سمت  به  ایران  از  مذکور  شهرها  از 

کشورهای اروپایی خارج می شدند. 
و  اروپا  اول  گروه  مبدا  دیگر  بیان  به 
مقصدشان ایران بود. اما گروه دوم مبدا 
سفرشان ایران و مقصدشان کشورهای 

اروپایی بود.

پورفرج با اشاره به اینکه در سفر اخیر 
ایران تنها 1۰4 گردشگر  این قطار به 
در دو مرحله وارد شده اند، علت کاهش 
تعداد مسافران آن را چالش هایی دانست 
و  اروپایی  گردشگران  ورود  برای  که 
آمریکایی به ایران در دوسال گذشته به 
وجود آمده است و گفت: همین که این 
تعداد هم وارد ایران می شوند و سفر آن 
به ایران کنسل نشده است جای شکر 
وجود دارد و امیدواریم در آینده تعداد 

گردشگران آن افزایش پیدا کند. 
لازم به یادآوری است برای اینکه بازدید 
سایت های  از  قطار  این  گردشگران 
انجام  بیشتری  سهولت  با  گردشگری 
شود آنها را در به گروه هایی نزدیک 2۰ 
نفر تقسیم کردیم. از این رو شاهد هستیم 
به  گردشگران  ورود  تعداد  رسانه ها  در 

اصفهان را 2۰ نفر نوشته اند.
ایران  در  طلایی  عقاب  قطار  مجری 
این  توقف  هنگام  در  افزود:  همچنین 
قطار خدمه آن نیز به عنوان گردشگر از 
می کنند  بازدید  توقف  محل  شهرهای 
مانند  ایران  گردشگری  امکانات  از  و 
و  فرهنگی  سایت های  رستوران ها، 
تاریخی بازدید و استفاده می کنند و از 
فروشگاه های صنایع دستی ایران خرید 

می کنند.
 او همچنین در ارتباط با اینکه چرا این 
قطار در هر شهر ایران تنها یک روز توقف 
دارد نیز گفت: از آنجایی که این قطار در 
شب مسیر میان شهرها را طی می کند 

شهرها  از  آن  مسافران  بازدید  زمان 
نسبت به بسیاری از تورهای دیگر که در 
طول روز باید مسیر میان شهرها را طی 

کنند بیشتر است.
استقبال  میزان  با  ارتباط  در  پورفرج 
از  قطار  این  مسافران  رضایت مندی  و 
سفرشان به ایران نیز گفت: خوشبختانه 
در تمام ادواری که این قطار وارد ایران 
شده است مسافران آن همیشه از سفر 
ایران،  گردشگری  امکانات  و  ایران  به 
رفتار  و  بازدید  امکان مورد  و  سایت ها 
مردم ایران بیشترین رضایت مندی را در 
میان شهرهای دیگر داشتند و این جای 
امیدواری دارد که در سفرهای آتی به 

تعداد مسافران آن افزوده شود.

رشد خوب 
در راه آهن اصفهان 

راه آهن  روابط عمومی  مسئول  قادری 
اصفهان در گفتگو با خبرنگار نوسان با 
اشاره به اینکه قطار گردشگری که به 
تازگی وارد اصفهان شده بیست ونهمین 
و  طلایی  عقاب  گردشگری  قطار  دور 
است  بوده  ابریشم  جاده  تور  عنوان  با 
در ارتباط با جزئیات این موضوع گفت: 
گردشگری  قطارهای  تمام  تاکنون 
وارد  از مرز سرخس  عقاب طلایی که 
ایران شده اند به اصفهان نیز آمده اند و 
مسافران آن یک روز در این شهر اقامت 
داشته و سپس این قطار شبانه به سمت 

شیراز حرکت کرده است.
او در پاسخ به این پرسش که آیا خدمه 
این قطار نیز به عنوان گردشگر وارد شهر 
جریان  در  ما  گفت:  شده اند؟  اصفهان 
جزیئات برنامه این تور و بازدید مسافران 
در شهر نیستیم و تنها در جریان برنامه 
این قطار تا خود ایستگاه راه آهن اصفهان 
بوده و هستیم. اما آنچه را که شاهد بودیم 
اینکه خدمه این قطار نیز همراه مسافران 
آن از ایستگاه راه آهن اصفهان خارج و 
وارد شهر شده اند و اینکه از چه مکانی 

بازدید داشتند را نیز نمی دانیم. 
مسئول روابط عمومی راه آهن اصفهان از 
علت کاهش تعداد مسافران آخرین دور 
این قطار که وارد اصفهان شد نسبت به 
سایر ادوار پیشین آن ابراز نا آگاهی کرد. 
وی در ارتباط با میزان سایر مسافرانی 
که از راه آهن اصفهان استفاده می کنند 
گفت: طبق آمار موجود میزان مسافرانی 
که مبدا یا مقصد آن ها راه آهن اصفهان 
بوده است نسبت به سال گذشته در ۶ 
ماه اول سال ۸ درصد افزایش پیدا کرده 
است. همچنین رشد ۶۰ درصدی هم 
با ۸ رام قطار که از اصفهان در طول روز 
حرکت می کنند داشتیم و خوشبختانه 
اکنون  خدمات  سطح  ارتقاء  دلیل  به 
درصد  بالای ۹۰  اشغال  شاهد ضریب 

هستیم.

قطار لوكس گردشگری عقاب طلایی با تنها 20 مسافر به اصفهان آمد؛

تراز ناتراز گردشگری
پورفرج، علت کاهش تعداد مسافران را چالش هایی می داند که برای ورود گردشگران بوجود آمده است!

بیســت ونهمین دور قطــار لوکــس گردشــگری عقــاب طلایــی صبــح روز یكشــنه ۲۱ مهــر بــا 46 خدمــه 
گزارش

گروه گردشگری
و ۲۰ مســافر از کشــورهای فرانســه، مجارســتان، لهســتان، نیوزلنــد چین و روســیه وارد ایســتگاه راه آهن 
ــا کاهــش  ــن دور آن ب ــن قطــار در آخری ــی اســت کــه تعــداد مســافران ای ــن درحال اصفهــان شــد. ای
چشــمگیری روبــه رو شــده اســت. ابراهیــم پورفــرج رئیــس انجمــن تورگردانــان ایــران و مجــری برنامــه 
قطــار گردشــگری عقــاب طلایــی در ایــن ارتبــاط بــه " نوســان" مــی گویــد: همیــن کــه ایــن تعــداد 

گردشگر هم وارد ایران می شوند و سفر آن به ایران کنسل نشده، جای شكر دارد!.
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 نوسان: معــاون هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری اصفهان گفت: بازخورد تحریم ها 
نشان داده که نقاط ضعف متعددی در بدنه 
اقتصادی کشور داریم که باید با تدبیر، رفع 

شوند.
سید حســن قاضی عســگر، اظهار کرد: با 
وضعیتی که در صنعت موجود است مدیران 
استان به دنبال این هستند فعالیت اقتصادی 
را برای تولیدکنندگان و صنعتگران تسهیل 
کنند و چالش ها را از سر راه بردارند. وی ادامه 
داد: به دنبال این هستیم گردش مالی خود را 

با ایتالیا گسترش دهیم و از طریق دیپلماسی 
و ارتباطــات بین المللی، برای بســیاری از 

مشکلات چاره اندیشی کنیم.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
اصفهــان تصریح کرد: اکنون در شــرایطی 
هســتیم که بایــد برخی از ســاختارهای 
اقتصادی را تصحیح کنیم و شایســته نظام 
اقتصادی نیســت که از مردم هزینه شود و 
باید با کوتاه کردن برخی اقدامات با استفاده 
از فناوری اطلاعات به شناســایی چالش ها 
بپردازیم و نقاط قــوت را تقویت کنیم. وی 

 صنعت گردشگری، نساجی و طلا و جواهرات 
را سه اولویت مهم اقتصادی استان دانست و 
تاکید کرد: با ایجاد شهرک ها به خصوص در 
صنعت نساجی و طلا درصدد هستیم اقتصاد 
اســتان را به جایگاه قابل توجهی برسانیم. 
قاضی عسگر خاطرنشان کرد: تشکل های 
اقتصادی می توانند دست به دست هم دهند 
تا با هم اندیشی مشکلات حل شدنی صنعت 
را رفع کنند، بازخورد تحریم ها نشان داده که 
نقاط ضعف متعددی در بدنه اقتصادی کشور 

داریم که باید با تدبیر، رفع شود.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان:

مشکلات اقتصادی كشور غیرقابل حل نیست
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با اشاره به   نوسان: شهردار اصفهان 
اینکه شهر اصفهان از کاندیداهای پیشرو 
برای عضویت در شبکه جهانی شهرهای 
دوستدار کودک است، گفت: زمینه الحاق 
دوستدار  شهرهای  شبکه  به  اصفهان 

کودک فراهم شده است. 
در  حضور  برای  که  نوروزی  اله  قدرت 
دوستدار  شهرهای  اجلاس  نخستین 
الملل  بین  صندوق  دعوت  به  کودک 
کودکان سازمان ملل متحد )یونیسف( 
به شهر کلن آلمان سفر کرد، درباره این 
اجلاس گفت: در این رویداد، نمایندگان 
کشورهای مختلف و همچنین شهرداران 
شهرهای مختلف کشورهای جهان، حضور 
یافتند. وی اضافه کرد: در این اجلاس، 
کارگاه های متعددی برگزار شد تا تصمیم 
گیران و برنامه ریزان شهری با روش ها 
دوستدار  شهرهای  ساختن  مفاهیم  و 
کودک آشنا شوند و بدانند چگونه می 
ها  آن  در  که  ساخت  شهرهایی  شود 
حقوق کودکان رعایت شود. وی ادامه داد: 
شهرهای جهان به دنبال این هستند که 
فضایی برای زندگی آرام کودکان با حفظ 
حقوق آن ها فراهم کنند. در این اجلاس، 
شهرها و کشورهای مختلف تجربیات خود 
را در این حوزه ارایه دادند. سخنرانی های 
مختلف در حوزه شهر دوستدار کودک، 
ارایه و کارگاه های مختلفی نیز همراه 
با نشست های پرسش و پاسخ تشکیل 
شد. همچنین نقش مشارکت کودکان 
در ساختن فضاهای شهری و فضاهای 
عمومی از جمله پارک ها و خیابان ها 

مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.  
وی با بیان اینکه در حاشیه این اجلاس، 
مذاکرات زیادی با نمایندگان کشورهای 
با  ملاقات  گفت:  شد،  انجام  مختلف 
شهردار شهر کلن از جمله این مذاکرات 
بود. در این دیدار در حوزه حمل و نقل، 
انرژی های پاک و... رایزنی هایی انجام شد 
که پیگیری های لازم در این خصوص 
در  کرد:  تأکید  وی  گیرد.  می  صورت 
جریان این مذاکرات و حضور در اجلاس 
و  تجربیات  کودک،  دوستدار  شهرهای 
دستاوردهای خوبی به اشتراک گذاشته 
شد. برای اینکه اصفهان به شهر دوستدار 
کودک تبدیل شود باید بتوانیم از تجربیات 
شهرهایی که سال ها این مسیر را طی 
کرده اند، استفاده کرده، تجربیات خود 
را منتقل کرده و با بومی سازی برخی 
با  متناسب  دیگر  کشورهای  اقدامات 
قوانین و شرایط کشور خودمان بتوانیم 
شرایطی فراهم کنیم که کودکان زندگی 

خوبی در شهر داشته باشند. 
شایان ذکر است، شهردار اصفهان درحالی 
به دعوت یونیسف و در کنار حدود ۹۰ 
شهردار و مقام محلی از سرتاسر جهان، 
در این اجلاس شرکت کرد که اصفهان 
در یک قدمی  دریافت نشان شهر دوستدار 
شهرهای  شبکه  به  پیوستن  و  کودک 
دوستدار کودک جهان، قرار دارد. همچنین 
وزارت  و  کشور  وزارت  از  نمایندگانی 
در  نیز  ایران  اسلامی  جمهوری  خارجه 
این اجلاس حضور داشتند. گفتنی است، 
افزایش سرانه های فضای بازی کودکان، 
توسعه محلات دوستدار کودک، توسعه 
فضاهای گردشگری و تفریحی کودکان، 
کیفیت بخشی به فضای شهری، تدوین و 
تصویب ضوابط حمایتی از کودکان، امضای 
سند حقوق شهروندی کودکان و برگزاری 
نشست ها و رخداد های ملی و بین المللی 
برای کودکان همچون برگزاری جشنواره 
بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان، 
شهرداری  که  است  اقداماتی  جمله  از 
اصفهان در مسیر پیوستن به شبکه جهانی 

شهر دوستدار کودک، انجام داده است.

 "اصفهان 2۰2۰" طرحی است که با شعار »تعبیر رؤیاها« می کوشد تا اصفهان را در مسیر 
توسعه مبتنی بر ظرفیت های گردشگری قرار بدهد.

دبیر اجرایی طرح »اصفهان 2۰2۰«، گفت: نزدیک به یک ســال از شروع طرح اصفهان 
2۰2۰ می گذرد و در این مدت چندین جلســه و ده ها پروژه نرم افزاری و زیرساختی در 
این خصوص اجراشده و به بهره برداری رسیده اســت .پیروزارجمند ادامه داد: شهرداری 
اصفهان، فرصت های ویژه ای را در حوزه گردشگری برای سال 2۰2۰ در نظر گرفته است.

قدرت اله افتخاری، مدیر عامل شرکت واحد اتوبوســرانی اصفهان و حومه گفت: شرکت 
اتوبوسرانی اصفهان در مسیر مرزها، بیش از ۹۰۰ سرویس دهی به زائران اربعین داشته است.

افتخاری، با تاکید بر حضور و پشتییبانی همه جانبه این شرکت از زائران اربعین اضافه کرد: 
در حال حاضر  ۸۶ دستگاه اتوبوس اعزامی شرکت واحد در مرزهای مهران وچزابه در حال 
سرویس دهی به زائران هستند.  وی تصریح کرد:  اتوبوسرانی اصفهان تا به حال ۳۵۰ هزار 

زائر اربعین در مرزها را جابجا کرده است.

جابه جایی  350 هزار زائر اربعین  تعبیر رویاها با نشان "اصفهان 2020 

گزارش

گزارش

اصفهان کاندیدای
شهر دوستدار کودک

تا پایان سال در منطقه ۱۲ اجرا می شود؛

شهردار اصفهان گفت: مجموعه تلاش ها و 
برنامه ریزی های ما در مدیریت شهری اصفهان، 
تقویت قدرت اقتصادی شهر را دنبال می کند 
که در این راستا ایجاد رویکرد استراتژیک، نگاه 
دقیق به مزیت های رقابتی شهر، تاکید بر پویایی 
شهروندان و تلاش برای رشد منطقه ای، فرصت 
سازی برای همه مردم در آینده شهر، حرکت به 
سوی یکپارچگی اجتماعی و.... به عنوان سرفصل 

های اجرایی مشخص و تدوین شده است. 

تمرکز بر تمام مردم شهر
وی با بیان اینکه ما با یک برنامه سنجش پذیر 
آمدیم و مجموعه اقدامات در مناطق شهری 
اصفهان زمینه سنجش پذیری اقدامات ما را فراهم 
کرده است، گفت: بیشتر تمرکز ما در اجرای طرح 
هایی بوده که اثربخشی آن متوجه همه مردم 
بوده است. در همین راستا طرح هایی همچون 
ساماندهی چهارباغ عباسی، طرح جامع شهر 
اصفهان، اصفهان 14۰۵، اصفهان 2۰2۰، رینگ 
چهارم ترافیکی و .... در حال اجرایی شدن است. 
نوروزی با اشاره به اینکه ما به همه مناطق برای 
جلب مشارکت بخش خصوصی میدان داده ایم و 
امروز شاهد پروژه های محرک توسعه در مناطق 
در همین راستا هستیم، افزود: انضباط مالی در دو 
سال اخیر محقق شده و در زمینه کارآفرینی نیز 
با فعالیت دوباره پروژه های نیمه کاره و آغاز طرح 
های جدید، افراد و شرکت های زیادی مشغول به 
کار شدند. وی ادامه داد: آثار اصلاح زیرساخت 
های شهر برای همگان در آینده روشن خواهد 
شد که در این زمینه طرح هایی همچون سامانه 

بودجه شهرداری، بارگذاری سامانه شفاف سازی 
شهر، طراحی پروفایل شهری، سامانه املاک 
شهروندی و راه اندازی سیستم »ای وی ال« و 

»ای اف سی« عملیاتی شده است.   
شهردار اصفهان با اشاره به اینکه در نهایت در 
مجموع تلاش ها و برنامه ریزی ها به دنبال تقویت 
قدرت اقتصادی شهر هستیم، ادامه داد: توجه به 
محیط زیست و ایجاد شرایط اجتماعی، حرکت 
در مسیر رشد شهر هوشمند، افزایش کارایی با 
کمترین منابع مالی، ایجاد رویکرد استراتژیک، 
نگاه دقیق به مزیت های رقابتی شهر، تاکید بر 
پویایی شهروندان و تلاش برای رشد منطقه ای، 
فرصت سازی برای همه مردم در آینده شهر، 
حرکت به سوی یکپارچگی اجتماعی از جمله 
مولفه هایی هستند که با تمرکز بر آنها تلاش داریم 
تا شاهد شهری زیست پذیر و رقابت پذیر باشیم.

۱55۳ پروژه 
در حال اجراست  

وی در مورد طرح های عمرانی شهر اصفهان 
نیز گفت: پروژه احداث تقاطع غیرهمسطح در 
بزرگراه شهید اردستانی با 4۶ درصد پیشرفت، 
پروژه مجموعه پل ها و تقاطع های نصف جهان 
با 24 درصد پیشرفت و پروژه مرکز همایش 
هاي بین المللي اصفهان با 74 درصد پیشرفت، 
پروژه احداث ادامه بلوار فرزانگان، پروژه میدان 
امام علی)ع( و آغاز خط دوم متروی اصفهان از 
دو محور مدرس نجفی و شهرک امام حسین 
بخشی از ابرپروژه های درحال اجرا در شهر 

اصفهان است.  

نوروزی افزود: از مهرماه ۹7 تا شهریور ۹۸، 
477 قرارداد منعقد شده، 41۶ قرارداد تحویل 
موقت شده، 4۹۶ قرارداد تحویل قطعی شده، 
1۰ پروژه خیابانسازی تحویل موقت شده، 27 
پروژه خیابانسازی تحویل قطعی شده، ۹ پروژه 
پیاده  اقدام، 1۸پروژه  دست  در  خیابانسازی 
روسازی تحویل موقت شده، 2۶ پروژه پیاده 
روسازی تحویل قطعی شده، 17پروژه پیاده 
آسفالت  پروژه  اقدام، 7۸  در دست  روسازی 
تحویل موقت شده، 1۰1 پروژه آسفالت تحویل 
قطعی شده، ۶1 پروژه آسفالت در دست اقدام، 
7۹ پروژه شاخص فعال )بالای یک میلیارد 
تومان( و 4۰ پروژه شاخص فعال در سال ۹۸ آغاز 
شده است.وی اظهار کرد: طبق آخرین اطلاعات 
بارگذاري شده تا پایان خرداد ماه سال 1۳۹۸، 
تعداد یک هزار و ۵۵۳ پروژه ثبت شده که ۶۸ 
مورد مشارکتی، یک هزار و 1۸1 مورد عمرانی، 
1۰4 مورد پژوهشی و 2۰۰ طرح در حوزه »آی 

تی« بوده است. 

فعالیت ۱۱۸ پروژه مهم 
در مناطق ۱5 گانه 

شهردار اصفهان با اشاره به اینکه تعداد پروژه های 
مهم منطقه ای در شهرداری اصفهان در حوزه 
های مختلف، حمل و نقل و ترافیک، خدمات 
شهری، سازمان فرهنگی – تفریحی و معاونت 
شهرسازی و معماری در مجموع 11۸ مورد بوده 
است، اظهار کرد: پیشرفت واقعی این تعداد پروژه 

نیز تاکنون ۳7 درصد بوده است. 
نوروزی با بیان اینکه در کل تعداد پروژه های 

مهم منطقه ای 11۸ عنوان پروژه است که 
بوده  واقعی آن ۳7 درصد  پیشرفت  تاکنون 
است، اظهار کرد: در حوزه نوسازی و تحول 
اداری نیز در شهرداری اصفهان تهیه طرح تعالی 
سازمانی، سرآمدی و افزایش بهره وری شهرداری 
با هدف اصلاح و بهبود فرایندهای موثر بر رضایت 
شهروندان و با شعار "شهر متعالی ، شهروند متعالی، 
شهرداری متعالی" با رویکرد ارتقا زیست پذیری و 
تحقق حکمرانی خوب شهری، طرح اصفهان در 
مسیر امید؛ شهرداري در مسیر تعالي، تسري مدل 
ارزیابي تعالي سازماني به مناطق و سازمان هاي 
وابسته به شهرداري، اجرای برنامه تربیت ارزیاب 
شهرداری  در   EFQM سازمانی  تعالی  مدل 
اصفهان، شرکت در شانزدهمین جایزه ملي تعالي 
به عنوان اولین شهرداري در کشور و اخذ تقدیرنامه 
سه ستاره براي اولین سال حضور در سطح ملي با 
بیش از هزار نفر ساعت آموزش و تدوین اظهارنامه 
تعالی سازمانی و شناسایی و اولویت بندی ۸۰ پروژه 

بهبودی، اجرایی شده است.

درآمد ۳5 هزار میلیارد ریالی 
تا مهر ۹۸  

وی بودجه سال ۹۸ شهرداری اصفهان را چهار 
هزار و 1۰۰ میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: 
بودجه معاونت فرهنگی – اجتماعی شهرداری 
در سال جاری بیش از دو هزار میلیارد ریال، 
معاونت اداری – مالی بیش از 1۰ هزار میلیارد 
ریال، معاونت برنامه ریزی بیش از ۶۰۰ میلیون 
ریال، معاونت حمل و نقل و ترافیک بیش از 
1۹ هزار میلیارد ریال، معاونت خدمات شهری 
بیش از 7 هزار میلیارد ریال و معاونت معماری و 

شهرسازی بیش از یک هزار میلیارد ریال است.  
وی با بیان اینکه عملکرد درآمدي شهرداري 
شهریورماه  پایان  تا   ۹7 مهرماه  از  اصفهان 
سالجاری ۳۵ هزار و 1۰۵ میلیارد ریال بوده 
هاي  پروانه  بر  عوارض  کرد:  تصریح  است، 
بهای  تراکم،  مازاد  بر  عوارض  ساختماني، 
پارکینگ، جریمه کمیسیون ماده صد، درآمد 
حاصل از قانون مالیات بر ارزش افزوده، عوارض 

وصولی متمرکز(قانون ارزش افزوده(، عوارض 
پروانه کسب و پیشه و صدور پروانه، عوارض 
نوسازي، عوارض سالیانه خودروهاي سواري، 
منابع حاصل از تامین مالي )وام، اوراق مشارکت(، 
فروش اموال غیر منقول و تبدیل دارایي و سایر 
درآمدها منابع تامین درآمد شهرداری اصفهان 
طی این مدت بوده است. وی ادامه داد: فروش 
اوراق مشارکت برای فاز 2 خط 2 قطار شهري 
اوراق  فروش  ریال،  میلیارد  هزار  مبلغ ۵  به 
مشارکت برای توسعه سامانه اتوبوس های تندرو  
به مبلغ 2 هزار میلیارد ریال، پیگیری به منظور 
انتشار اوراق مشارکت توسعه سامانه اتوبوسرانی 
تندرو به مبلغ ۳ هزار و 2۰۰ میلیارد ریال و اخذ 
مصوبه شورای اسلامی شهر جهت انتشار اوراق 
مشارکت بافت فرسوده طرح حرم حضرت زینب 
به میزان ۵ هزار میلیارد ریال از اقدامات یکسال 

اخیر در حوزه انتشار اوراق مشارکت بوده است.  

گزارش سال دوم شهرداری اصفهان ارائه شد؛

تمرکز بر تقویت قدرت اقتصادی شهر
تقویت قدرت اقتصادی اصفهان رویكرد برنامه ریزی مدیریت شهری است

citizen

 نوسان: مدیر منطقه ۱۲ شهر اصفهان در چهل و یكمین نشست 
خبری سه شنبه ها با رسانه با شعار پاسخگویی در مسیر امید با 
ارائه گزارشی از برنامه ها و پروژه های در دست اقدام شهرداری 
منطقه ۱۲، اظهار کرد: منطقه ۱۲ از نظر وسعت بزرگترین منطقه 
در بین ۱5 منطقه شهری اصفهان با مساحت ۸ هزار و ۲۰۰ هكتار 
است که 6 هزار و 6۰۰ هكتار آن حریم شهر و مابقی به عنوان 

محدوده قانونی شامل ۱۰ محله است. 
به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، علی باقری با بیان اینکه 
عمده محلات منطقه 12 جزء محلات کم برخوردار است، تصریح کرد: بافت 
محلات و محدوده قانونی منطقه از پراکندگی زیادی برخوردار است که این 
موضوع خدمات رسانی به منطقه را پیچیده و هزینه بر می کند. مدیر منطقه 12 
شهرداری اصفهان، جمعیت منطقه 12 را نزدیک به 14۰ هزار نفر ذکر کرد و 
افزود: در سال نزدیک به 2۰ میلیارد تومان بابت هزینه های رفت و روب و فضای 
سبز این منطقه هزینه می شود؛ این منطقه دارای فضای سبز نزدیک به ۳۰۰ 

هکتار است که سرانه هر شهروند حدود 21.۶ متر مربع است.  

خریداری پساب شاهین شهر 
باقری یکی از اتفاقات خوب منطقه را خریداری پساب شاهین شهر در سال 
گذشته ذکر کرد و گفت: این پساب وارد یک تصفیه خانه تکمیلی با رعایت 
استانداردهای محیط زیستی و فضای سبز می شود و از آنجا به عنوان پساب 
تصفیه شده با یک شبکه لوله گذاری 1۸ هزار و ۵۰۰ متری و سه مخزن به 
میدان استقلال برای استفاده منطقه 12 و دو قرار می گیرد. وی با بیان اینکه 
در هر ثانیه 1۰۰ لیتر پساب تصفیه شده در اختیار این دو منطقه قرار می گیرد، 
تاکید کرد: وسعت فضای سبز منطقه نزدیک به ۳۰۰ هکتار شامل ۵۳ پارک 
محله ای کوچک و بزرگ است، 4۹ درصد سیستم آبیاری فضای سبز منطقه 
به صورت قطره ای و با تکنولوژي روز انجام می شود که امیدواریم در سال های 
آینده تمام آبیاری فضای سبز به سمت آبیاری قطره ای برود. مدیر منطقه 12 
شهرداری اصفهان با اشاره به نظافت معابر منطقه، افزود: روزانه نزدیک به 4 
میلیون و 2۰۰ هزارمتر مربع از معابر منطقه نظافت می شود، کل مساحت معابر 
شهری اصفهان 4۵ میلیون متر مربع است و نزدیک به 1۰ درصد شهر اصفهان 

در منطقه 12 واقع شده است.  

افزایش ۲۰ درصدی 
درآمد منطقه 

وی از افزایش 2۰ درصدی درآمد شهرداری منطقه 12 در سال ۹7 نسبت به 
سال ۹۶ خبر داد و گفت: بودجه شهرداری منطقه 12 سومین بودجه مناطق شهر 
اصفهان را با رقم 1۶7 میلیاردتومان به خود اختصاص داده و لازم است ماهیانه 
حدود  14 میلیاردتومان درآمد داشته باشیم تا بتوانیم به رقم مورد نظر در کل 

سال برسیم. 
را میلیارد  منطقه، 117  تومانی  میلیارد  بودجه 1۶7  از  اینکه  بیان  با  باقری 
 بودجه های عمرانی به خود اختصاص می دهد که بین مناطق دیگر رتبه های اول را 
دارا است، تصریح کرد: از بودجه 117 میلیارد عمرانی نزدیک به 47 درصد به موضوع 
تملک و آزادسازی اختصاص یافته که 14 پروژه را با رقم اعتبار ۵4 میلیاردتومان 
تعریف شده که  امسال  بودجه عمرانی  در  پروژه  ردیف  شامل می شود. 12۵ 
این 12۵ پروژه جمعا بودجه 117 میلیاردتومانی را به خود اختصاص می دهد. 

افزایش 74 درصدی 
تعداد صدور پروانه 

وی در ادامه با اشاره به شهرسازی منطقه، ادامه داد: شهرداری منطقه در مقایسه 
۶ ماهه ابتدای سال ۹۸ با ۶ ماهه دوم سال ۹7 افزایش 74 درصدی تعداد صدور 
پروانه را داشته که با توجه به رکود اقتصادی کشور در زمینه ساختمان این عدد 

قابل توجه است.   
مدیر منطقه 12 شهرداری اصفهان با اشاره به پروژه های مشارکتی منطقه، 
تاکید کرد: پروژه تجاری اداری میدان شهید علیخانی در مساحت 2 هزار و 1۸۰ 
متر مربع و زیربنای 1۸ هزار و 2۳۰ متر مربع شامل چهارطبقه پارکینگ،  دو 
طبقه تجاری و 4 طبقه اداری، پروژه ای ۳۰ ماهه است که حدود 1۰ ماه از آن 
سپری شده است. وی ادامه داد: پروژه مشارکتی مسکونی کازرونی در موقعیت 
مکانی منطقه 1۳ در زمینی به مساحت 4۳۰ متر مربع با زیربنای 2 هزار و ۳74 
مترمربع در ۶ طبقه یکی دیگر از پروژه های در دست اجرای منطقه 12 است 
که مراحل پایانی خود را پشت سر می گذارد. باقری با بیان اینکه پروژه مرکز 
تجاری ورزشی شهرک نگین یکی دیگر از پروژه های سطح منطقه است، گفت: 
این پروژه در زمینی به مساحت یک هزار و ۵۳7 متر مربع در چهار طبقه احداث 
می شود که هم اکنون پیشرفت 2۵ درصدی داشته و امیدواریم ظرف یک سال 
آینده به بهره برداری برسد. وی با اشاره به دیگر پروژه های عمرانی شاخص 
منطقه، افزود: مجموعه فرهنگی ورزشی شهرک مهدیه با هزینه دو میلیارد و 
۶۶۰ میلیون تومان آماده افتتاح است که از نظر مشخصات فنی یکی از بهترین 

مجموعه های شهر اصفهان خواهد بود. 

۳۰ میلیارد تومان 
پروژه مشارکتی 

مدیر منطقه 12 شهرداری اصفهان با بیان اینکه نزدیک به ۳۰ میلیارد تومان 
پروژه مشارکتی در سطح منطقه وجود دارد، تصریح کرد: شهرک خودرو در 
زمینی به مساحت ۹1 هکتار در حال سپری کردن مراحل پایانی خود است، 
نمایشگاه دایمی سنگ نیز به عنوان نمایشگاهی بین المللی در زمینی به مساحت 
۳۶ هکتار در این منطقه ایجاد می شود. وی گفت: در محله امیرالمومنین ملک 
شهر یک فضای سبز عمومی 4 هکتاری در دستور کار قرار گرفته، برای این 
پروژه، مشاور در حال تهیه طرح است؛ اگر این اتفاق بیفتد قسمت عمده 

مشکلات این منطقه برطرف می شود.

75 میلیاردتومان پروژه عمرانی 
در فاز اجرا

قدرت اله نوروزی با حضور در نود و هشتمین جلسه علنی شورای شهر اصفهان با ارائه گزارش سال دوم 
شهرداری اصفهان به مردم و اعضای شورای شهر، با بیان اینكه اگر موفقیت هایی اعلام می شود دسترنج 
مدیریت شهری و حمایت های اعضای شورای شهر بوده است، اظهار کرد: اگر لوایحی که به شورا تقدیم شده بود، به 
موقع تصویب نمی شد امروز شاهد این دستاوردها نبودیم. وی ادامه داد: حرکت دو ساله ما در مدیریت شهری یک نقطه 
عطف در تاریخ مدیریت شهری بوده است. او تصریح کرد: تمامی پروژه های نیمه کاره فعال شد و امروز شاهد رشد و 

پیشرفت مطلوب طرح ها در راستای حفظ حقوق بیت المال هستیم.

گزارش
گروه شهری

نوروزی: ما به همه مناطق برای جلب مشــارکت 
بخش خصوصی میدان داده ایم و امروز شاهد پروژه 

های محرک توسعه هستیم

 نوسان:  مدیرعامل ســازمان پارک ها 
و فضای سبز شــهرداری اصفهان گفت: 
ورود شیرابه ســیمانی به ریشه درختان 
چهارباغ عباســی صحت نــدارد و این 
اطمینان را بــه مردم می دهــم که در 
عملیــات عمرانی چهارباغ، آســیبی به 

درختان وارد نشده است.
به گــزارش اداره ارتباطات رســانه ای 
شهرداری اصفهان، فروغ مرتضایی نژاد 
در مورد شائبه ورود شیرابه سیمان ناشی 

از فعالیت پروژه هــای عمرانی در محور 
میانی چهارباغ بــه درختان این خیابان، 
اظهار کرد: ایــن پروژه بــا هماهنگی و 
نظارت ســازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری اصفهان پیش می رود و برنامه 
ما در این پروژه، نگهداشــت و مراقبت از 
تک درختان چهارباغ اســت. وی ادامه 
داد: بــه همیــن منظور دســتورالعمل 
نگهــداری از تک درختــان در چهارباغ 
ابلاغ شــده، در نزدیکی حــوض خرگاه 

در برخی موارد پروژه را بــرای مراقبت 
از درختان تعطیل کرده ایــم و با حفظ 
اصول نگهداری، پروژه مجددا ادامه پیدا 

کرده است.
مدیرعامل ســازمان پارک هــا و فضای 
سبز شهرداری اصفهان تصریح کرد: در 
مســیر ایجاد آبراهه محور میانی، برای 
هر درخت حائلی به فاصله یک متر و ۶۰ 
سانتی متر ایجاد می شود تا اتفاقی برای 

درختان چهارباغ نیفتد.

مرتضایی نژاد با اشاره به اینکه اطمینان 
می دهــم در آینــده هم تــا زمانی که 
ســازمان پارک ها و فضای سبز نظارت 
می کند، هیچ آسیبی به درختان محور 
چهاربــاغ وارد نخواهــد شــد، گفت: از 
دغدغه ارزشــمند مردم و رســانه ها در 
این زمینه سپاسگزارم و خود من هم به 
عنوان یک شهروند و یک مسئول شهری 
در خصوص درختان چهارباغ، دغدغه و 

حساسیت زیادی دارم.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری اصفهان 

حائل گذاری برای درختان چهارباغ
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 نوســان :  مدیرعامل شــرکت فولاد 
مبارکه گفت: ظــرف پنج ســال آینده 
شرکت فولاد مبارکه به عنوان تکنولوژ در 
کنار سایر فولادسازان بزرگ دنیا مطرح 

خواهد شد.
حمیدرضــا عظیمیان در ششــمین 
کنفرانس بین المللی اســتیل پرایس 
با اشــاره به نقشه راه حســاب شده این 
شرکت بیان داشت: در پنج سال آینده 
شرکت فولاد مبارکه به عنوان تکنولوژ در 
کنار سایر فولادسازان بزرگ دنیا مطرح 

خواهد شد.
وی با اشــاره به قرار گرفتن شرکت فولاد 
مبارکه در لیســت تحریم هــا گفت: در 
مهرماه سال ۹7 طی اطلاعیه ای شرکت 
فولاد مبارکه در لیست تحریم قرار گرفت 
و این امر این شرکت و طرف های تجاری را 
برای مدت دو تا سه ماه با شوک روبرو کرد 
و باعث شد به ۶۵ درصد از اهداف صادراتی 

خود دست پیدا کنیم.
مدیر عامــل فــولاد مبارکه ادامــه داد: 
فشارهای اقتصادی و تحریم ها باعث شده 
سایر صنایع کشور مانند خوروسازها نیز با 
مشکل روبرو شوند و کشورهای صاحب 
قدرت نیز منتظر هســتند تا صنایع ما 
متوقف شود. عظیمیان با بیان اینکه توقع 
دولت و مسئولان از شرکت توانمند فولاد 
مبارکه تسلیم شدن نیست، گفت: پس 
از تحریم فولاد مبارکه مــا به خود آمده و 
راهکارهای جدید را مورد بررســی قرار 
دادیم و توانستیم با فروش داخلی خوب 
و ســودآوری صادرات را جبران کنیم به 
طوری که در شش ماهه سال ۹۸ به اندازه 

کل سال ۹7 فروش داخلی داشته ایم.
مدیرعامل فولاد مبارکه با ابراز امیدواری 
از پیشرفت روزافزون این شرکت گفت: از 
دستاوردهای موفق این شرکت می توان 
به دســتیابی به محصولات استراتژیک 
جدید، سودآوری، تامین منابع شرکت و 
در دستور کار قرار گرفتن پروژه نورد گرم 2 
اشاره کرد. عظیمیان با بیان اینکه، دشمن 
اقتصاد ایران یعنی بورس کشور را هدف 
قرار داده است، گفت:  بیش از 11 میلیون 
ســهامدار در بورس وجود دارد و دشمن 
در تلاش است ارکان اصلی بورس یعنی 
شرکت فولاد مبارکه و پتروشیمی را مورد 
هدف قرار دهد. ما فرزندان نیرومند ایران 

باید این سنگ اندازی ها را خنثی کنیم.
عظیمیان با اشــاره به شعار فولاد مبارکه 
)از سنگ تا رنگ( گفت: امروزه فولادهای 
بــزرگ مانند فــولاد مبارکه بــا چالش 
جدی عدم تامین مواد اولیه  )کنسانتره و 
گندله( مواجه هستند. مدیران گذشته با 
خرید بلوک عمده شرکت توسعه معادن 
تصمیم گرفته بودند تا تامین مواد اولیه را 
تضمین کنند اما امسال این تدبیر کارساز 
نیست و شرکت های معدنی با دو رویکرد 
دیگر راه خود را ادامه می دهند. وی افزود: 
شــرکت های معدنی یا فولادساز شده یا 
برای ارزآوری بیشــتر راه صــادرات را در 

پیش گرفته اند.
عظیمیان با بیان اینکه از تغییر رویکردهای 
شرکت های معدنی در تامین پایدار مواد 
اولیه ناامید هستیم، افزود: این شرکت ها 
راه را اشتباه می روند و سیاست گذاری های 
سال گذشته برای تکمیل زنجیره فولاد را 

به خاطر سودآوری به هم زده اند.
مدیرعامل فولاد مبارکه تصریح کرد: در 
شش ماهه گذشته طی جلسات مختلف 
با فولادسازان و وزارت صمت درخواست 
شد این رویکرد تغییر کند اما این رویکرد 
تغییرپذیر نیست و همچنان معدنی ها و 
فولادسازی به سودآوری خود پافشاری 

می کنند.

فولادمبارکه؛
 تکنولوژ فولادساز

دکتر غریب پور، معاون وزیر صنعت، معدن 
و تجارت و رئیس هیئت عامل ایمیدرو، در 
هشتمین همایش و نمایشگاه بین المللی 
و  معدن  در  گذاری  سرمایه  فرصتهای 
 )MINEX2019( صنایع معدنی ایران
بین  نمایشگاه  و  کنفرانس  هشتمین  و 
متالورژی  و  مواد  مهندسی  المللی 
)IMAT2019(، با اشاره به مزیت های 
توسعۀ معدن و صنایع معدنی گفت: یکی از 
بزرگترین اتفاقاتی که رخ داده این است که 
در شرایط تحریم، هم تولید افزایش یافته و 
هم در بخش صنعت به ویژه صنعت فولاد 
سرمایه گذاری شده است. وی خاطرنشان 
کرد: شرکت فولاد مبارکه در شش ماه 
نخست سال جاری هم برنامه های شش 
ماهۀ خود در تولید را محقق کرده و هم در 
سرمایه گذاری در تولید کنسانتره، تکمیل 
کارخانۀ الکترود گرافیتی و تولید ورقهای 
موردنیاز در صنعت نفت، به دستاوردهای 
ارزشمندی دست یافته که قابل توجه و 

تقدیر است.
حوزۀ  در  اینکه  بر  تأکید  با  پور،  غریب 
اکتشاف، مدل درستی اجرا شده است، 
فولاد  نظیر  بزرگی  گفت: در شرکتهای 
مبارکۀ اصفهان، صنعت مس و معادن، 
کار ارزشمند صورت گرفته این است که 
با ترجیح سودآوری به سوددهی و صرف 
دستاوردهای  به  توسعه  برای  سرمایه 
ارزشمندی دست یافته ایم و با این رویکرد 
بخش معدن و صنایع معدنی توانسته مولد 

سرمایه باشد.
وی در ادامه ضمن ابراز خرسندی از راه 

یافتن دانشگاهها، نظام مهندسی کشور و 
شرکتهای دانش بنیان به صنعت، بر اهمیت 
تأکید کرد. فولاد  این همکاریها  لزوم  و 
مبارکه در راستای دانش افزایی و همگرایی 
هرچه بیشتر صنعت با دانشگاهها و مراکز 

دانش بنیان بسیار خوب عمل کرده است.
این  افتتاح  جریان  در  پور  غریب  دکتر 
نمایشگاه، ضمن بازدید از غرفۀ گروه فولاد 
مبارکه تصریح کرد: خوشبختانه شرکت 
و  افزایی  دانش  زمینۀ  در  مبارکه  فولاد 
همگرایی هرچه بیشتر صنعت با دانشگاهها 
و مراکز دانش بنیان بسیار خوب عمل کرده 
است. در این نمایشگاه نیز شاهد آن بودیم 
که این شرکت با همکاری انجمن مهندسی 
و  علم  پارک  و  ایران  فولاد  و  متالورژی 
فناوری دانشگاه تهران کارگاه تخصصی 
»اولین رویداد فرصت سازی کسب وکار در 
مسائل صنعتی« را پایه گذاری و بسیاری 
شرکت  هشت  از  بیش  و  دانشگاهها  از 

استارتآپ را با خود همراه کرده است.
  

بنیانگذاری اولین 
رویداد فرصتسازی کسبوکار

همزمان با برگزاری آئین افتتاحیۀ هشتمین 
همایش و نمایشگاه بین المللی فرصتهای 
سرمایه گذاری در معدن و صنایع معدنی 
هشتمین  و   )MINEX2019( ایران 
کنفرانس و نمایشگاه بین المللی مهندسی 
مواد و متالورژی )IMAT2019( »اولین 
رویداد فرصت سازی کسب وکار در مسائل 
صنعتی« نیز به همت فولاد مبارکه و با 

و  متالورژی  مهندسی  انجمن  همکاری 
فولاد ایران و پارک علم و فناوری دانشگاه 

تهران برگزار شد.
نقوی، در همین خصوص،  سید مهدی 
سالهای  طول  در  که  فنی  دانش  گفت: 
متمادی در فولاد مبارکه کسب و نهادینه 
فزایندۀ  شده در حال طی مراحل رشد 
خود است. معاون تکنولوژی شرکت فولاد 
مبارکه با بیان این مطلب گفت: امروز، روز 
اول شروع این فرایند در فولاد مبارکه نیست 
و به یقین روز آخر آن هم نخواهد بود. دانش 
فنی که در طول سالهای متمادی در فولاد 
مبارکه کسب و نهادینه شده در حال طی 

مراحل رشد فزایندۀ خود است.
وی افزود: شرکت فولاد مبارکه برای حل 
مسائل خود با الگوبرداری از کشورهای 
توسعه یافته، واحد بومی سازی و تحقیق و 
توسعه را کنار هم قرار داده است و درعین 
انجمنهای  دانشگاهها،  راه  این  در  حال 
علمی، تخصصی و کارشناسان واحدهای 
را  شرکت  تعمیرات  و  تولید  مختلف 
نیز با خود همراه کرده است تا بتواند به 

راهکارهای حل مسائل خود دست یابد.
نقوی خاطرنشان کرد: این حرکتی است 
بزرگ برای حفظ سهم ۵۰ درصدی گروه 
فولاد مبارکه در تولید فولاد کشور تا افق 
14۰4 و رسیدن به راهکارهای مناسبی که 
در کل فولادسازی های کشور به آنها نیاز 

است.
مبارکه  فولاد  شرکت  تکنولوژی  معاون 
تصریح کرد: با همکاری نهادهای یادشده، 
حوزۀ  در  بیشتر  افزودۀ  ارزش  ایجاد  به 

صنعت فولاد خواهیم رسید. وی گفت: در 
جریان اجرای این فرایند و رفع مشکلات 
فولاد مبارکه با همکاری انجمن های مذکور 
و دانشگاههای کشور، افرادی در سراسر 
مشکلات  تا  شد  خواهند  تربیت  کشور 
فولاد مبارکه را ریشه یابی و برای حل آنها 
اقدام کنند. به طور قطع در این فرایند 
فولاد کشور  تکنولوژیکی صنعت  دانش 
ارتقا خواهد یافت و برای فولاد مبارکه و 
صاحبان اندیشه نیز ارزش افزوده ایجاد 

خواهد شد.
گفتنی است در اولین رویداد فرصت سازی 
کسب وکار در مسائل صنعتی، شرکت 
حل  راهکارهای  اصفهان  مبارکۀ  فولاد 
چالش های صنعت فولاد مبارکه را در چند 
بند طرح و مورد واکاوی قرار داده است: 
ایجاد ارزش افزودۀ بیشتر برای ضایعات 
سنگ آهنی ناحیۀ آهنسازی فولاد مبارکه؛  
 )pre Melted( تولید کلسیم آلومینات
برای واحد فولادسازی؛  ایجاد ارزشافزوده 
برای لجن خطوط نورد سرد؛  ایجاد ارزش 
افزوده برای اکسیدآهن موجود در خروجی 
بازیابی واحد اسیدشویی؛ بازیابی قلع از 
ضایعات ورقهای قلع اندود و لجن خط قلع 
اندود و بازیابی روی از سربارۀ حوضچه روی 

خط گالوانیزه.

رشد 7۲ درصدی 
فولادایران

بهرام  مراسم،  این  از  دیگری  بخش  در 
سبحانی رئیس انجمن فولاد گفت: سرانه 
مصرف فولاد ایران در سال 2۰1۸ حدود 
از  بوده که 2۰ کیلوگرم  2۰1 کیلوگرم 
متوسط خاورمیانه کمتر است. وی ادامه 
داد: از ۵۵ میلیون تن فولاد تولیدی هدف 
حدود 2۰  افق 14۰4،  در  شده  گذاری 
میلیون تن باید صادر شود که لازم است 

برای آن برنامه ریزی شود.
وی با بیان اینکه، تولید فولاد ایران در 7 

سال گذشته 72 درصد رشد داشته است، 
افزود: در همین 7 سال از یک واردکننده 
مطلق به یک صادرکننده مطلق رسیده ایم.

نرخ  کرد:  تصریح  فولاد  انجمن  رئیس 
میلگرد صادراتی ایران بر خلاف روندهای 
جهانی 2۰ تا ۶۰ دلار کمتر از قیمت شمش 
است! در حالی که سرکوب قیمتی فولاد در 
بازار داخل علاوه بر اینکه کاهش ارزآوری 
صادرات فولاد را به دنبال داشته توازن 

قیمتی زنجیره فولاد را نیز بر هم زده است.
سبحانی با اشاره به اینکه اطلس ملی فولاد 
ایران چراغ راهنمای خوبی برای سرمایه 
گذاران و سیاست گذاران برای ایجاد توازن 
در زنجیره فولاد است، گفت: سامانه جامع 
بومی سازی زنجیره آهن و فولاد طی دو 

هفته آینده آغاز به کار خواهد کرد.

ششــمین نمایشــگاه و کنفرانــس بیــن المللــی اســتیل پرایــس بــا هــدف بررســی زنجیــره فــولاد در 
گزارش

گروه صنعت
ــتقلال  ــل اس ــای هت ــش ه ــال همای ــولاد در س ــت ف ــان صنع ــای پنه ــت ه ــوآوری و فرص ــوزه ن ح
برگزارشــد. خدادادغریــب پــور در جریــان ایــن رویــداد گفــت: شــرکت فــولاد مبارکــه در راســتای دانــش افزایــی و 
همگرایــی هرچــه بیشــتر صنعــت بــا دانشــگاه هــا و مراکــز دانــش بنیــان بســیار خــوب عمــل کــرده اســت. رییــس 
هیــات عامــل ایمیــدرو افــزود: شــرکت فــولاد مبارکــه در شــش مــاه نخســت ســال جــاری هــم برنامــه هــای شــش 
ماهــۀ خــود در تولیــد را محقــق کــرده و هــم در ســرمایه گــذاری در تولیــد کنســانتره، تكمیــل کارخانــۀ الكتــرود 
گرافیتــی و تولیــد ورقهــای موردنیــاز در صنعــت نفــت، بــه دســتاوردهای ارزشــمندی دســت یافتــه کــه قابــل توجه و 

تقدیر است.

دستاوردهای توسعه 

کارکنان توانمند و پرتلاش ناحیۀ فولادسازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه توانستند 
با اجرای 2۶ عملیات فلای تاندیش به رکورد ریخته گری 2۰2 ذوب متوالی در ماشین 
شمارۀ 4 دست یابند. قاسم خوش  دلپور، رئیس تولیــــد ریخته گری مداوم فولاد مبارکه 
در این ارتباط گفت: ماشین شمارۀ 4 پس از اجرای تعمیرات برنامه ریزی شده، در ۹ روز 
پیاپی، 27۰ ذوب را در 2 سکوئنس ۶۸ و 2۰2 ذوبی ریخته گری کرد و تنها ۳ ساعت برای 

آماده سازی مجدد منتظر ذوب بود.

بزودی استارت آپ محصولات فولادی کلید می خورد. مدیرعامل فولادمبارکه با بیان خبر 
گفت: استارت آپ توزیع محصولات فولادی به عنوان بزرگترین شبکه توزیع محصولات 
فولادی کشور در آینده ای نزدیک رونمایی می شود.حمیدرضا عظیمیان، مدیرعامل 
فولادمبارکه در نشست تخصصی زنجیره توزیع محصولات فولادی، چالشهای پیش رو و 
استراتژی های جدید که با همکاری گروه فولاد مبارکه و فولادمتیل برگزار شد، گفت: اینکه 
گروه فولادمتیل به موضوع استارت آپ می پردازد، اقدام خوبی است که جای قدردانی دارد.

استارت آپ توزیع محصولات فولادی کلید می خوردریخته گری 202 ذوب متوالی در ماشین شمارۀ ۴

غریب پور: فولاد مبـارکه با سرمایه گذاری در توسعه ها به دستاوردهای بزرگی رسیده است

زنجیره فولاد در حوزه نوآوری و فرصت های پنهان بررسی شد؛

در شانزدهمین جلسۀ ارزیابی جایزۀ ملی کیفیت عنوان شد؛

ارزیابی شانزدهمین  : مدیرعامل فولاد مبارکه در جلسۀ   نوسان 
دورۀ جایزۀ ملی کیفیت ایران که از شانزدهم تا هجدهم مهرماه در 
شرکت فولاد مبارکه برگزار شد، با اشاره به اینكه مقوله ارزیابی فرصت 
مناسبی برای شناسایی فرصت ها و تهدیدات است اظهار داشت: در 
حال حاضر فولاد مبارکه از بلوغ مطلوبی برخوردار است، به گونه ای 
که هم اکنون از یک بنگاه اقتصادی صنعتی و سودآورِ صرف خارج و 
در جایگاه ملی به بلوغ بالاتری نائل شده و مسئولیت های زیادی در 

عرصه های اجتماعی و محیط زیست بر عهده دارد. 
حمیدرضا عظیمیان، ضمن مقایسۀ شرکت فولاد مبارکه با شرکت های معتبر 
بین المللی، عنوان کرد: هم اکنون بنگاه های بزرگ اقتصادی مسئولیت های 
اجتماعی زیادی بر عهده دارند؛به عنوان نمونه، شرکت مایکروسافت هزینۀ 
کودکان سرطانی را تأمین می کند. مشتریان این شرکت انتظار تولید نرم 
افزار و محصولاتی را دارند که این مسئولیت را جامۀ عمل بپوشاند و معمولا 
اینگونه خدمات خیریه، رضایت مخاطبان و مشتریان را به نحو چشمگیری به 

همراه دارد.

سرمایۀ ذی نفعان 
را حفظ می کنیم

وی در ادامه افزود: بنگاه فولاد مبارکه ذی نفعان متنوعی دارد و تمام توجه خود 
را بر آنها متمرکز کرده است. تمام تلاش ما این است که سرمایۀ ذی نفعان را 
حفظ کنیم و سود ناشی از خدمات را در زمان مقرر به آنها برسانیم. یکی از ذی 
نفعان این شرکت، دولت است. ما توقعات دولت را نیز تأمین می کنیم و از نگاه 
به این سطح فراتر رفته ایم، به گونه ای که در رفع مشکل آب استان، در حوزۀ 
محیط زیست و در موضوع ورزشگاه نقش جهان که جوانان بسیار زیادی از 

خدمات آن منتفع می شوند نیز همکاری می کنیم.
مدیرعامل فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: این ها نشانگر این نکته است که فولاد 
مبارکه بنگاهی معرفی می شود که از افزایش تولید و سوددهی فراتر رفته و به 

بلوغ فکری و چابکی رسیده و این افتخاری برای کشور است.
وی در ادامه بر اهمیت پویا و چابک بودن سازمان های متعالی تأکید کرد و 
گفت: فولاد مبارکه در حال حاضر، جزو سازمان های پیشرو و چابک است و 
حفظ این مزیت نیز کاری دشوار است، چون معمولا آفت سازمان های بزرگ 
این است که به دلیل تنه و عقبه حجیمی که دارند، چابکی خود را از دست می 
دهند. پس باید تلاش کنیم که در حوزۀ تصمیم گیری، تصمیم سازی و اجرا 

بتوانیم سازمان چابکی بمانیم.
عظیمیان بر ضرورت فعالیت شبانه روزی در فولاد مبارکه تأکید کرد و گفت: 
همۀ ما سازمان های چابکی را در دنیا دیدهایم که 24 ساعت فعالیت میکنند. 
ما نیز باید در فولاد مبارکه به طور شبانه روزی فعالیت کنیم تا به عنوان الگویی 

از فعالیت شبانه روزی در ایران شناخته شویم.
وی مسئلۀ نوآوری در شرکت را امری مهم برای پیشبرد فعالیت ها برشمرد و 
گفت: باید به این مسئله توجه ویژه شود که یادگیری و آموزش موضوع مهمی 

در سازمان است و ما باید این موضوع را در سازمان تقویت کنیم.
مدیرعامل فولاد مبارکه در ادامه، بر توجه به تعالی با نظر به تنوع ذینفعان تأکید 
و خاطرنشان کرد: در این زمینه نیز باید اهتمام بیشتری ورزیده شود و توجه 
به ذینفعان متوازن و مداوم باشد. توصیه ای که من همواره به همکاران داشته 
ام این است که ما باید در ارائۀ دستاوردهایمان به صورت حرفه ای عمل کنیم 

و توجه به این مسئله به تعالی فرهنگ بنگاهداری در کشور نیز کمک میکند.
وی هماهنگ سازی تصمیمات در همۀ بخشهای فولاد مبارکه، از بالاترین تا 
پایینترین ردۀ آن  را مسئله ای مهم ارزیابی کرد و گفت: ما نیاز به سازماندهی 
آبشاری داریم که انتقال تصمیمات و هماهنگی ها تا پایینترین رده خودش را 
نشان بدهد. این امر، انسجام در سازمان را تقویت میکند، به گونه ای که مسائل 

به طور صحیح و دقیق به همۀ لایه های سازمان منتقل شود.
وی بسیج را نماد موفق سازماندهی سیستماتیک در کشور دانست و افزود: 
انسجام و سازماندهی قوی در بسیج به نحو مطلوبی وجود دارد، به گونه ای 
که اگر در شورای مرکزی یا سلسله مراتب فرماندهی هر تصمیمی گرفته شود 
در دورافتاده ترین منطقه و پایگاه هم همان حرف فرمانده کل را میزنند و این 
خیلی باارزش است که همۀ رده ها خیلی سریع و کامل توجیه می شوند و این 

همافزایی و سازماندهی باعث تکامل شرکت فولاد مبارکه میشود.
سید مهدی نقوی معاون تکنولوژی فولاد مبارکه نیز در این جلسه ضمن اشاره 
به موفقیتهای فولاد مبارکه نتایج متوازن در همۀ حوزه های مرتبط با ذینفعان، 
نتایج افتخارآمیز به دست آمده را حاصل تدوین استراتژیها و برنامه های مناسب 

و مشارکت کارکنان در اجرای پروژه های بهبود مختلف برشمرد.

نتایج قابل قبول
در این ارزیابی شانزدهم

در ادامۀ جلسۀ اختتامیه، دکتر ذاکرزاده سر ارزیاب این ارزیابی به ارائه گزارش 
خود از فرایند ارزیابی صورت گرفته پرداخت.

شرکت فولاد مبارکه در دورۀ قبل با بیشترین امتیاز موفق به کسب تندیس 
بلورین برای محصول قلع اندود گردید. نتایج نهایی شانزدهمین دورۀ جایزۀ ملی 
کیفیت ایران در تاریخ هجدهم آبان ماه اعلام خواهد شد و انتظار می رود فولاد 

مبارکه نتایج قابل قبولی در این ارزیابی کسب کند.
جایزۀ ارزیابی هرساله زیر نظر سازمان ملی استاندارد و انجمن ملی کیفیت ایران 

و در قالب »محصول محور« برگزار شده است.
فولاد مبارکه برای دومین سال پیاپی با محصول »قلع اندود« خود مورد ارزیابی 
قرار گرفت. مقدمات فرآیند ارزیابی از فروردین ماه سال جاری با تشکیل کارگروه 
های تدوین اظهارنامه در حوزه های رهبری و استراتژی، تولید و پشتیبانی 
کارکنان، مالی، تأمین، فروش و بازاریابی، جامعه و مسئولیت های اجتماعی، 

تکنولوژی و IT و با مشارکت بیش از 12۰ نفر از کارکنان آغاز شد.
 پس از اتمام فرایند خودارزیابی و شناسایی ۸۵ پروژۀ بهبود فرایند، بازدید از 
خطوط تولید با حضور پنج نفر از ارزیابان انجمن ملی کیفیت ایران صورت 

گرفت.

سازمان موفق
در چابکی و نوآوری

 نوسان:  ایرج ترابی، مدیر روابط عمومی 
فــولاد مبارکه اصفهان به تشــریح دلایل 
برگزیده شــدن این شــرکت در هفتمین 
کنفرانس حرفــه ای گرایی روابط عمومی 

پرداخت.
به گزارش اقتصادبازار به نقــل از چیلان، 
ایرج ترابی با اشاره به نقش همزمان تولیدی 
و اجتماعی فولاد مبارکه گفت: شــرکت 
فولاد مبارکه اصفهان به عنوان بزرگترین 
شــرکت تولیدکننده فولادهای تخت در 

خاورمیانه و منطقــه منطقه MENA به 
عنوان یک شرکت صنعتی بزرگ همواره 
مطرح بوده و علاوه بــر تولید محصولات 
فولادی و ورق های متعدد و مورد مصرف 
در صنعت ،همواره در راســتای تعهد خود 
به جامعه ی پیرامونش به مسئولیت های 

اجتماعی اش توجه ویژه داشته است.
ترابی با ذکر نمونه اقدامات انجام شــده در 
حوزه مسئولیت های اجتماعی اضافه کرد: 
توجه به مسئولیت های اجتماعی در عرصه 

ی ملی و منطقه ای باعث شــده است که 
فولاد مبارکه از تولیدکننده صرف به حامی 
جامعه خودش تبدیل شود. در همین راستا 
می تــوان به کارهای مشــترکی که فولاد 
مبارکه در زمینه ی توجه به نیازهای جامعه 
انجام داده است اشاره کرد. ورزشگاه نقش 
جهان به عنوان یک فضای فرهنگی ورزشی 
که بعد از چندین ســال توقف پروژه ای به 
ســرانجام رســید، کمک به دانش آموزان 
نیازمند در تهیه نوشــت افزار به مبلغ ده 

میلیارد ریال به عنوان سومین سال پیاپی، 
اقدامات های انجام شده در رابطه با متروی 
اصفهان، مصلای اصفهان و همچنین طرح 
هایی که در فولاد مبارکــه به عنوان طرح 
های پایلوت به منصه ظهور رســیده است 
تا بتواند همراه بــا جامعه پیرامون خودش 
قدم بــردارد. همچنین در حــوزه کاهش 
آلاینده ها، مصرف بهینه آب و حفظ محیط 
زیست هم اقداماتی انجام شده است که در 

راستای توجه صنعت به جامعه است.

مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان مطرح کرد:

 مسئولیت اجتماعی و آموزش؛ دو ركن پیشرو بودن فولاد مباركه 

یكی از بزرگترین اتفاقاتی که رخ داده این است که 
در شرایط تحریم، هم تولید افزایش یافته و هم در 
بخش صنعت به ویژه صنعت فولاد سرمایه گذاری 

شده است

industry
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 حسن آقاکثیری، رئیس مرکز توسعه فناوری و صنایع پیشرفته وزارت صمت، گفت: یکی 
از پروژه های حمایتی وزارت، اجرای طرح توانمندسازی تولید و توسعه اشتغال پایدار است. 
وی حمایت از ایجاد دانش فناوری تولید محصولات وارداتی، حمایت از رسوخ فناوری های 
ایجاد شده به صنعت و در نهایت ایجاد مراکز تحول دیجیتال در مواجهه با انقلاب صنعتی 
را از دیگر پروژه های حمایتی این وزارتخانه دانست. او تصریح کرد: مراکز تحول دیجیتال در 
شهرک های صنعتی ایجاد خواهند شد و تا آنها آماده رویارویی با انقلاب صنعتی  چهارم شوند.

میزان مصرف کفش در کشور 22۰ میلیون جفت در سال است که حدود 2۰۰ میلیون 
جفت آن در داخل تولید می شود. این صنعت با اشتغال ۵۰۰هزار نفر به صورت مستقیم، 
رتبه چهارم اشتغال زایی را دارد. رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان چرم 
مصنوعی ایران با اعلام صادرات 17۰ میلیون دلاری غیررسمی و 1۰۹ میلیون دلاری 
رسمی در سال گذشته تصریح  کرد که این رقم در سال ۹۶ به میزان ۸۸ میلیون دلار 
بوده و در نیمه اول امسال براساس آمار غیررسمی به ۵۰میلیون دلار رسیده است. 

  نوسان: مهندس منصور یزدی 
زاده، در کنفرانس استیل پرایس 
به عنوان مرد ســال فولاد ایران 
.مدیرعامل ذوب  معرفی گردید 
آهن اصفهان لوح ویژه مرد سال 
فولاد را از دکتــر خداداد غریب 
ایمیدرو  پور رئیس هیات عامل 

دریافت نمود .
دکتر غریب پــور رئیس هیات عامل 
ایمیدرو در کنفرانس استیل پرایس 
گفت  :ذوب آهن اصفهان در صنعت 
ریل خلق ارزش بالایــی انجام داد و 
باعث تاســف اســت که این شرکت 
پیشگام صنعت فولاد کشور با کمبود 

سنگ آهن مواجه است. 
وی عوارض 2۵ درصدی بر صادرات 
ســنگ آهن را یک اقدام مناسب در 
جهت مقابله با خام فروشی توصیف 
نمود و گفــت : در ایمیــدرو کمیته 
سنگ آهن تشکیل شــده است چرا 
که ســنگ آهن موضوع استراتژیک 
امروز صنعت فولاد کشــور اســت و 
اولویت ما ممانعت از خام فروشــی 

است.
 رئیس هیات عامل ایمیدرو تصریح 
کرد: با ذخایر موجود از سال 1414 
وارد کننده ســنگ آهن می شویم و 
لذا جلوگیری از صادرات سنگ آهن 
و گســترش فعالیت های اکتشافی 

باید در اولویت باشد.
همچنیــن منصــور یــزدی زاده 
مدیر عامل ذوب آهــن اصفهان در 
کنفرانس اســتیل پرایــس  گفت : 
کشــور ما با وجود توانی که در تولید 
محصــولات فــولادی و تکنولوژی 
دارد به جایگاه خوبی خواهد رسید. 
وی افــزود : امــروز شــاهدیم که 
صنعت فولاد کشــور از تولیدکننده 
به صادرکننده تبدیل شــده است. 
مهندس منصور یــزدی زاده تصریح 
کرد : ذوب آهن با ســابقه نیم قرن ،  
ظرفیت تولیــدش در مرز 4 میلیون 
تن است اما به دلیل مشکلات مربوط 
به مواد اولیه ، 4۵ درصد این ظرفیت 

فعال نیست. 
وی با اشــاره به همــت ذوب آهن 
اصفهــان در جهــت خودکفایــی 
کشــور برای تولیــد ریــل گفت: 
در ایــن شــرکت انــواع ریــل از 
مرحلــه تولیــد فــولاد تا ســایز و 
گریدهــای مختلف تولیــد گردد. 
مدیرعامــل ذوب آهــن تصریــح 
کرد: ۳۰ درصد محصــولات طویل 
فولاد کشــور در ذوب آهــن تولید 
مــی شــود و ایــن شــرکت تنها 
تولیدکننده مقاطع تیرآهن بال پهن 

در کشور است.

سال  در  ایران  اقتصاد  چالش های  مهم ترین 
1۳۹۸ از دریچه نگاه ۸۰ فعال و صاحب نظر 
اقتصادی شناسایی شد. نظرسنجی »موسسه 
مطالعات و پژوهش های بازرگانی« نشان داد اهم 
مشکلات اقتصادی کشور در سال جاری، کاهش 
قدرت خرید خانوارها و افت تقاضای داخلی؛ 
کاهش سرمایه گذاری بخش خصوصی و دولتی؛ 
افزایش کسری بودجه دولت؛ تثبیت مصنوعی 
قیمت ها؛ نقش نهادهای حاکمیتی و خصولتی در 
بنگاهداری و فعالیت های اقتصادی؛ تاثیرپذیری 
تولیدات داخلی از قاچاق است. البته با وجود این 
چالش ها، نکته مشترک و قابل توجه دیدگاه 
سازمان های بین المللی و صاحب نظران داخلی، 
پیش بینی کاهش یافتن اثر تحریم های آمریکا 
بر اقتصاد ایران در سال آینده و به ثبات رسیدن و 

امکان خروج از رکود اقتصادی است. 

نمی توان پیش بینی 
دقیقی ارائه داد

در نظرسنجی موسسه مطالعات و پژوهش های 
سوری  امیررضا  دکتر  سوی  از  که  بازرگانی 
پژوهشگر اقتصادی و سرپرست گروه پژوهش های 
سرمایه گذاری و تامین مالی تدوین شده، فعالان 
اقتصادی و صاحب نظران به بررسی متغیرهای 
کلان اقتصادی پرداخته اند. نتایج نظرسنجی از ۸۰ 
صاحب نظر اقتصادی متشکل از سیاست گذاران 
استادان  دولتی،  دستگاه های  اقتصادی 
اقتصادی  فعالان  معتبر،  دانشگاه های  اقتصاد 
بخش خصوصی و کارشناسان بانک مرکزی از 
نگرانی آنها در رابطه با نرخ رشد اقتصادی، رشد 
تشکیل سرمایه ثابت ناخالص و رشد ارزش افزوده 
بخش صنعت و معدن در سال 1۳۹۸ حکایت 
دارد. اما برخی از صاحب نظران اذعان داشتند 

که با توجه به نامشخص بودن میزان تولید و 
صادرات نفت و وابستگی بالای اقتصاد ایران به 
آن، پیش بینی دقیقی درخصوص متغیرهای 
کلان اقتصادی سال 1۳۹۸ و به خصوص رشد 
اقتصادی نمی توان ارائه کرد. ولی آنچه مشخص 
است، مجموعه شرایط محیطی ناشی از تحریم ها 
محدودیت  و  نفت  صادرات  کاهش  موجب 
درآمدهای ارزی، افزایش کسری بودجه و کاهش 
روند پرداخت های عمرانی شده است که این امر 
منجر به کاهش رشد سرمایه گذاری در بخش 
ساختمان و ماشین  آلات و افت تقاضای دولتی 
و بخش خصوصی شده است.  از طرف دیگر، 
محدودیت های منابع مالی و همچنین فشار 
ناشی از پرداخت یارانه های نقدی بر بودجه دولت، 
موجب عدم توانایی دولت در جبران خدمات 
کارکنان دولت به قیمت حقیقی شده است. ضمن 
اینکه عدم افزایش یارانه پرداختی و همچنین 
افزایش نرخ تورم موجب کاهش درآمد و قدرت 
خرید آنها و در نهایت افت تقاضای داخلی کالاهای 
بادوام شده است. در بخش تولید نیز به دلیل 
وابستگی واردات به درآمدهای نفتی و کاهش 
دسترسی فیزیکی و اقتصادی به نهاده های تولید 
شاهد افزایش قیمت نهاده های وارداتی بوده ایم. 
ضمن اینکه کاهش درآمدهای ارزی، افزایش 
نرخ ارزی انتظاری، تشدید تورم و محدودیت های 
مالی در تامین نهاده های تولید منجر به افزایش 
هزینه های تولید، کاهش ارزش افزوده بخش 
صنعت و معدن و کاهش تولید ناخالص داخلی 
و افت درآمد ملی شده است. اما نکته مشترک 
دیدگاه سازمان های بین المللی و صاحبنظران 
داخلی پیش بینی کاهش یافتن اثر تحریم های 
آمریکا بر اقتصاد ایران در سال آینده و به ثبات 

رسیدن و امکان خروج از رکود اقتصادی است. 

چالش ها و راهكارها
اقتصادی  از صاحبنظران  نظر سنجی  نتایج 
نشان داد که با توجه به شرایط موجود، آسیب 
اقتصاد ایران از محل ۶ چالش اصلی است که 
عبارت از »کاهش قدرت خرید خانوارها و افت 
سرمایه گذاری  »کاهش  داخلی«،  تقاضای 
»افزایش کسری  و دولتی«،  بخش خصوصی 
بودجه دولت«، »تثبیت مصنوعی قیمت ها«، 
»نقش نهادهای حاکمیتی و خصولتی در بنگاه 
داری و فعالیت های اقتصادی«، »تاثیرپذیری 
تولیدات داخلی از قاچاق« است. در ادامه این 
اقتصادی  سیاست های  و  راهکارها  گزارش 

پیشنهادی هر یک ارائه شده است.
مجموعه عواملی که پیش تر ذکر شد، موجب 
کاهش تقاضای بخش خصوصی در اقتصاد به ویژه 
صنایع تولیدی کالاهای بادوام که محصولات 
خود را به بازارهای داخلی عرضه می کردند شده 
است، برای برون رفت از این چالش پیشنهاد 
به  اقدام  تقاضا  طرف  تقویت  برای  می شود، 
تعدیل سقف تسهیلات پرداختی، افزایش مدت 
اقساط تسهیلات پرداختی، طراحی تسهیلات 
لیزینگ برای خرید کالاهای بادوام داخلی و ارائه 
کارت های اعتباری خرید کالاهای بادوام داخلی 
کرد و جهت تقویت طرف عرضه نیز، واردات 
کالاهای مشابه تولید داخل محدود و مبارزه با 
قاچاق کالاها تشدید شود و رایزن های بازرگانی 
نقش موثرتری در شناساندن کالاها و خدمات 
قابل صدور و عرضه به بازارهای منطقه ای داشته 
باشند. ضمن اینکه برای افزایش ظرفیت تامین 
مالی و جبران کمبود ذخیره سرمایه مورد نیاز، 
می توان علاوه بر ابزارهای مالی استاندارد موجود 
اقدام به طراحی ابزارهای نوین تامین مالی در 
بازار پول و سرمایه و همچنین ابزارهای تامین 

مالی ساختاریافته نظیر انواع اوراق بهادارسازی 
به پشتوانه دارایی ها یا جریان  های نقدی ناشی از 
دارایی  ها در صنعت بانکداری، بیمه و لیزینگ کرد. 
از طرفی سیاست های کاهش هزینه تولید و تبدیل 
صنایع پیشران رشد اقتصادی به صنایع قابل رقابت 
با ورود بخش های دانش بنیان، فناوری اطلاعات، 
نوآوری های فنی و خدمات مالی می تواند در کاهش 
قیمت تمام شده و بازاریابی محصولات مطمح نظر 
قرار گیرد.برای تقویت سرمایه گذاری در بخش 
دولتی و کاهش کسری بودجه نیز پیشنهاد می شود 
با توجه به سهم پایین مانده اوراق بدهی دولتی و 
نهادهای مالی از کل تامین مالی در ایران، دولت در 
قالب چرخه های حراج منظمی اقدام به انتشار اوراق 
خزانه جهت تامین کسری بودجه کند. چرخه های 
حراج اوراق خزانه با توجه به سیاست پولی مدنظر 
بانک مرکزی می تواند تغییر کند. اگر دولت، کسری 
بودجه خود را با انتشار اوراق تامین کند از پولی 
شدن کسری بودجه جلوگیری و بانک مرکزی 
می تواند بسته به نرخ فروش و بازخرید و همچنین 
سررسید اوراق از رشد نقدینگی کاسته و حتی روند 
آن را معکوس کند؛ به عبارتی بانک مرکزی با انتشار 
و غلتاندن اوراق به معنای انتشار اوراق جدید برای 
بازپرداخت اصل و سود اوراق قبلی، نقدینگی را از 
بازار جمع کرده و با هزینه کرد آن، نقدینگی را به 

بازار برمی گرداند.

مبارزه با فرار مالیاتی
پیشنهادی  اقتصادی  سیاست های  دیگر  از 
صاحب نظران اقتصادی افزایش پایه مالیاتی و 
مبارزه با فرار مالیاتی است. با توجه به اینکه نسبت 
درآمدهای مالیاتی به تولید ناخالص داخلی در 
ایران حدود ۵ درصد است که معادل یک سوم 
و  معافیت ها  با کاهش  میانگین جهانی است 
افزایش پایه و پوشش مالیاتی با استفاده از بانک های 
اطلاعاتی دستگاه های دولتی و حاکمیتی می توان 
با همین نرخ های فعلی، میزان بالاتری مالیات 
وصول کرد. از جمله مصادیق افزایش پایه مالیاتی 
درآمد  مجموع  بر  مالیات  استقرار  به  می توان 
به صورت تصاعدی، مالیات بر عایدی سرمایه در 
فعالیت های غیرمولد و واسطه گری، شناسایی 
مالیات بر عایدی ناشی از اصلاح قیمت حامل های 
انرژی، مالیات بر خام فروشی و مالیات بر خانه های 
خالی اشاره کرد. از طرفی برای کاهش کسری 
بودجه می توان از مشارکت بخش خصوصی برای 
به اتمام رساندن طرح های نیمه تمام کمک گرفت. 
در این نوع مشارکت، قراردادی بین بخش عمومی 
تسهیم  به منظور  بخش خصوصی  و  دولتی  یا 
ریسک، مس-وولیت، منافع و هم افزایی منابع 
در ارائه خدمات منعقد می شود. در این روش، 
نقش دولت از سرمایه گذاری، اجرا و بهره برداری 
به سیاست گذار و تنظیم کننده مقررات و ناظر بر 

کیفیت و کمیت ارائه خدمات تغییر می  کند.
از جمله نکاتی که صاحب نظران اقتصادی بر آن 
تاکید دارند جلوگیری از تثبیت مصنوعی قیمت ها، 
افزایش قیمت حامل های انرژی و حذف یارانه های 
انرژی پنهان بود. در این راستا پیشنهاد می شود 
قانون  چارچوب  در  انرژی  حامل های  قیمت 

هدفمندسازی یارانه ها اصلاح شود.

شش گلوگاه اقتصاد

صادرات کفش ایران در نیم سال اول۴  پروژه حمایتی داریم
كسب و كار

در نتایج یک نظرسنجی منعکس شد؛ گزارش

مدیرعامل ذوب آهن 
مرد سال فولاد ایران

   نوسان:شــاخص تاب آوری اطلاعات مربوط به عوامل اقتصادی، خطرات 
طبیعی و زنجیره های تامین را جمع آوری می کند. در این راستا این شاخص توجه 
عمیقی به خطرات تجاری مانند حملات سایبری، تحولات سیاسی، آتش سوزی 
و توفان نشان می دهد. از سوی دیگر، تاب آوری در مواجهه با خطر، به معنای 
مقاومت در برابر اختلال در کسب وکار و ترمیم سریع در صورت وقوع آن است.

باما رتبه بندی شاخص تاب آوری جهانی کشــورها برآمده از 12 محرک اصلی است 
که از داده های منابع معتبری مانند بانک جهانی، صندوق بین المللی پول، ســازمان 
 FM Global ملل متحد و داده هایی که توســط مهندسان ریســک دارایی ها در
جمع آوری می شود، به دست می آید. در این چارچوب این محرک ها در قالب سه عامل 
کلی »اقتصادی«، »کیفیت ریسک« و »زنجیره تامین« مورد مطالعه قرار می گیرند. در 
زمینه عامل اقتصادی، چهار محرک »بهره وری«، »ریسک سیاسی«، »شدت انرژی« 
و »نرخ شهرنشینی« مورد ارزیابی قرار می گیرد. درخصوص عامل کیفیت ریسک نیز 
محرک های همچون »خطرات طبیعی، مدیریت ریسک«، »کیفیت مدیریت ریسک 
آتش سوزی« و »ریسک سایبری بالقوه« اثرگذار هستند. همچنین در مورد عامل سوم 
یعنی زنجیره تامین، چهار محرک »کنترل فساد«، »کیفیت زیرساخت«، »حکمرانی 
فساد« و »زنجیره تامین کنندگان مشهود میدان دید زنجیره تامین« نقش تعیین کننده 
را ایفا می کنند. در واقع این موارد 12 محرکی هستند که براساس آنها وضعیت تاب آوری 
کشورها سنجش می شود. از منظری دیگر، تاب آوری، توانایی مقاومت در برابر خسارت 
و بازسازی سریع است و به طور خاص برای شــرکت های فعال در سطح جهان که در 
محیطی سیال به کسب وکار می پردازند و با ریسک های ناشناخته مواجه هستند، امری 
حیاتی است؛ همان طور که اغلب دیده می شود اختلالات غیرمنتظره زنجیره تامین 
می تواند به طور غیرقابل برگشت به جریان های درآمد، سهم بازار، نشان های تجاری، 

شهرت و ارزش سهامداران آسیب برساند.
توانمند سازی فضای تاب آوری کسب وکار

در سال 2۰1۹ حاکمیت شرکتی به عنوان یک محرک جدید برای شاخص تاب آوری 
مطرح شده اســت. هدف از حاکمیت شــرکت ها توانمند ســازی فضای تاب آوری 
کسب وکار و تمرکز بر ایجاد چارچوبی کارآمد برای فعالیت کسب وکارهای محلی است. 
محرک جدید در برگیرنده قدرت حسابرسی، استانداردهای حسابداری و ناسازگاری 
ضوابط در نرخ بهره است. در سال 2۰1۹ با توجه به تغییرات در محرک ها، رتبه کشورها 
با نوساناتی مواجه بوده است؛ بر این اساس،  نروژ در سال 2۰1۹ در سه محرک بهره وری 
اقتصادی، ثبات سیاسی و کنترل فساد اداری جزو 1۰ کشور اول دنیا بوده است و با توجه 
به اینکه با خطرات طبیعی کمی مواجه بوده و وابستگی اقتصادی به نفت را کاهش داده، 
توانسته است بالاترین رتبه را در شــاخص جهانی تاب آوری به خود اختصاص دهد. 
همچنین سه کشور برتر در زمینه حاکمیت شرکتی عبارتند از: سنگاپور )رتبه 21( 

نیوزیلند )رتبه 12( و کانادا )رتبه 1۳(.
از سوی دیگر در بین این کشورها ســنگاپور دارای اقتصاد قوی، ریسک سیاسی پایین، 
زیرساخت عالی،  فساد کم و ریسک مواجهه با خطر طبیعی است، امری که باعث ایجاد 

جاذبه برای شرکت هایی شده است که علاقه مند به حضور قوی تر در آسیا هستند.
از دیگر نکات جالب توجه در گزارش جدید شــاخص تاب آوری، این اســت که کشور 
دانمارک دومین جایگاه را در رتبه جهانی تاب آوری کســب کرده و از رده هفتم در سال 
2۰1۸ میلادی با بهبود در زنجیره تامین توانسته است رتبه خود را ارتقا دهد. این کشور 
به دلیل وجود دولتی قوی با فســادی کم اداره می شود و به دلیل اینکه کمتر در معرض 
خطرات طبیعی قرار دارد جزو 1۰ کشور اول است. همچنین سوئیس به دلیل کیفیت 
زیرساخت ها و حاکمیت شرکتی، وضعیت سیاسی پایدار، سطح پایین فساد و بهره وری 

اقتصادی جزو سه کشور اول قرار دارد.
همچنین در سال 2۰1۹ روآندا به دلیل کاهش میزان شهرنشینی و بهبود قابل ملاحظه در 
حاکمیت شرکت ها رتبه خود را با ۳۵ رده افزایش به رتبه 77 رسانده است. روآندا افزایش 
تاب آوری را همراه با رشــد اقتصادی پایدار و کاهش فقر در شاخص ها نشان می دهد. در 

همین سال کشور تایلند با رتبه 7۳ شاهد افزایش 1۶ پله ای نسبت به سال قبل بوده است.
براساس گزارش معاونت طرح و برنامه وزارت صمت، مدیریت موفق یک زنجیره عرضه 
جهانی در شرایطی که هیچ مشکلی در پیش نباشــد، می تواند چالشی بسیار بزرگ به 
حساب بیاید. درحالی که در شــرایط بروز خطرات ناگهانی و غیرمنتظره، توقف زنجیره 
تامین، آشفتگی و تاخیر در سطح وسیع رخ خواهد داد. در عین حال مدیران اجرایی در 
مواجهه با چنین چالش هایی نیاز به انعطاف پذیری در زنجیره های تامین دارند. به عبارت 
دیگر، این بنگاه ها باید بتوانند همزمان با تقویت توانایی تاب آوری کسب وکار خود در برابر 
وقفه و سرعت بخشیدن به ترمیم خط ناشی از قطع، موفقیت خود را در خروج از بحران 
افزایش دهند. این شاخص برای مدیران اجرایی می تواند به عنوان منبعی برای حمایت 
از آنها در تلاش برای انعطاف پذیری زنجیره تامین باشد و در 4 حوزه کلیدی راهبردهایی 
را ارائه دهد. »انتخاب تامین کنندگان براساس ریسک زنجیره تامین«، »تصمیم گیری 
در مورد محل استقرار امکانات«، »ارزیابی تاب آوری کشورهای دارای امکانات موجود« 
و »ارزیابی تاب آوری کشورهایی که در آنها امکانات مشتریان قرار دارد« مجموعه ای از 

راهبردها به حساب می آید.

سایه روشن هایی از 
تاب آوری 20۱۹

اتفاقـات سـال ۹۸ و آثـار آن بر صنعت و تجارت از نـگاه ۸۰ صاحب نظر ارزیابی و 6 گلـوگاه اقتصاد ایران 
شناسـایی شـد. به اعتقـاد آنها، کاهش قـدرت خریـد، کاهش سـرمایه گذاری های بخـش خصوصی و 
دولتی، کسـری بودجـه دولت، تثبیت مصنوعـی قیمت ها، بنـگاه داری نهادهای حاکمیتـی و خصولتی 
و تاثیرپذیـری تولیـدات داخلـی از قاچـاق مهم ترین چالش های اقتصادی امسـال اسـت. در عین حال ، در نظرسـنجی 
موسسـه مطالعـات و پژوهش هـای بازرگانـی، صاحب نظران پیش بینـی می کنند اثر تحریم ها در سـال آینـده کاهش و 

بـا افزایش ثبات امـكان خـروج از رکود اقتصادی فراهم شـود. 

گزارش

گروه اقتصاد

معاونت طرح و برنامه وزارت »صمت« بررسی کرد؛

 نوســان: عبدالناصر همتی، رئیــس کل بانک 
مرکزی، کنتــرل نقدینگی را از اهم سیاســت های 
بانک مرکــزی برشــمرد و گفت: بــا مدیریت این 
موضوع، تورم نیز کنترل و شرایط معیشتی نیز بهبود 
می یابد. وی با مرور شرایط ویژه کشور به دلیل اعمال 
تحریم های ناعادلانه گفت: علیرغم فشار حداکثری 
دشــمنان، خوشــبختانه با همت و تلاش مجموعه دولت و اقدامات بانک 
مرکزی ثبات نسبی در بازار ارز و اقتصاد کشــور ایجاد شده است. همتی با 
بیان اینکه بهبود وضعیت معیشــت مردم خصوصاً اقشار دارای حقوق ثابت 
و با درآمد پایین و ارتقای فضای کســب و کار از اولویت های بانک مرکزی 
است، گفت: به دلیل تحریم های امریکا، منابع ارزی کشور نیازمند مدیریت 
صحیح است و باید با اتخاذ تصمیم های مناسب منابع محدود ارزی کشور در 

محل هایی هزینه شود که بیشترین کارآیی و بهره وری را دارد.

 نوسان: در جریان بازدید شهردار اصفهان از غرفه  
شــرکت آجرنماچین در نمایشــگاه جامع صنعت 
ساختمان اصفهان بر استفاده از نمای خشک برای 
ارتقای بهره وری انرژی ساختمان تاکید شد. در این 
بازدید، نمای خشک ساختمان به شهردار اصفهان 
معرفی و بر ویژگی های این نوع نما که میزان جذب 
آب بســیار کمتر آجر، استحکام و پایداری بیشــتر و عدم تغییر رنگ آجر با 
گذشت زمان تاکید شــد. همچنین در مورد ارتباط مجموعه آجرنماچین 
با شــهرداری تهران و معاونت مرکز تحقیقات وزارت مسکن و شهرسازی و و 
نظام مهندســی تهران به منظور ایجاد "کمپین نما" توضیحات کامل ارائه 
گردید در جریان این بازدید مقرر شد با مساعدت شورای شهر اصفهان و معاون 
شهرسازی و معماری شهرداری اصفهان مقدمه ایجاد این کمپین در اصفهان 

نیز فراهم گردد.

 نوسان: رضا رحمانی، وزیر صنعت با اشاره به لغو 
معافیت ۸۰ دلاری واردات گوشــی مسافری گفت: 
این امر حتمــاً روی قیمت موبایل در کشــور تأثیر 
می گذارد. وی تأکید کرد: زمانی که تولید داخل به 
میزان مصرف نیســت نباید تعرفه را افزایش دهیم. 
تولید موبایل های ایرانی در آن حد نیست که در بازار 
تأثیرگذار باشد البته سیاست ما حمایت از هر کالایی است که در تولید داخل 
به حد کفایت برســد اما تولید موبایل داخلی نسبت به مصرف بسیار ناچیز 

است.
 وزیر صنعت با بیان اینکه از سرمایه گذاری در این زمینه حمایت می کنیم، 
 افزود:  در سال گذشته در مجموع 2۰۰ هزار تلفن همراه در کشور تولید شده 
است؛ این فعالیت ها نیازمند سرمایه گذاری سنگینی است و از سوی دیگر در 

این زمینه، تکنولوژی به سرعت حرکت می کند.

 نوســان: رضا اردکانیان، وزیر نیرو با بیان اینکه 
سازمان حفاظت از محیط زیست درباره طرح انتقال 
آب خزر به سمنان خواســتار مطالعات و اطلاعات 
جدید شده اســت، گفت: هیچ اتفاق تازه ای در این 
خصوص رخ نــداده و طرح هنــوز در همان مرحله 
قبلی اســت.  وی افزود: اتفاقی که این روزها درباره 
این طرح افتاده نه موافقت اصولی با طرح اســت، نه موافقت مشروط؛ بحث 
مخالفت و حتی اعلام بررسی مجدد هم مطرح نشده است بلکه جلسه ای با 
حضور معاونان سازمان حفاظت محیط زیست و سه مدیر کل محیط زیست 
استان مازندران و سمنان و یک مدیر کل وزارت نیرو تشکیل شده است. وی 
اظهار داشت: در این جلسه یکسری اطلاعات و مطالعات جدید درخواست 
شده است. وزیر نیرو تأکید کرد: طرح همچنان در مرحله ای است که پیشتر 

هم بوده و این همه ماجراست.

كنترل نقدینگی، دستور كار بانک مركزیانتقال آب خزر نیازمند مطالعات زیست محیطیلغو معافیت ۸0 دلاری واردات گوشی مسافرینمای خشک  باعث افزایش بهره وری انرژی ساختمان

 ها
ده

برا

capital

صاحب نظران پیش بینی می کنند، در سال آینده، با افزایش ثبات، امكان خروج از رکود اقتصادی فراهم می شود
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گزارش جدید صنــدوق بین المللی پول از پیش بینی وضعیت اقتصادی کشــورهای 
مختلف حاکی از کاهش بیشتر رشد اقتصادی ایران در سال جاری خواهد بود. این نهاد 
با اشاره به تشدید تحریم های آمریکا بر ضد ایران پیش بینی کرد که رشد اقتصادی این 
کشور در سال 2۰1۹ منفی ۹.۵ درصد باشد که ۳.۵ درصد بیشتر از پیش بینی قبلی آن 
است. صندوق به مانند بانک جهانی اعلام کرده که از سال آینده شرایط اقتصادی ایران 

بهتر خواهد شد و در سال آینده به صفر درصد خواهد رسید.

در آخرین روز هفته نوبل، جایزه نوبل اقتصاد امســال 2۰1۹ به ســه محقق آسیایی، اروپایی و 
امریکایی به دلیل رویکرد تجربی آنها برای کاهش فقر جهانی تعلق گرفت. جایزه علوم اقتصادی 
بانک مرکزی سوئد امســال 2۰1۹ به »آبیجیت بانرجی« محقق هندی، »استر دوفلو« محقق 
فرانسوی-امریکایی و »مایکل کرمر« از امریکا به دلیل رویکرد تجربی آنها برای کاهش فقر جهانی 
تعلق گرفت. برندگان امســال رویکرد جدیدی را برای به دست آوردن پاسخ های معتبر در مورد 

بهترین راه های مقابله با فقر جهانی ارائه داده اند.

برندگان نوبل اقتصاد 2019بهبود وضعیت از سال آینده
اقتصاددان

هــزاران نفــر از جــا مانــدگان قافله 
گزارش

گروه     شهری
اربعیــن در اصفهــان، روز شــنبه بــه 
رســم ۲۳ ســاله در امامــزاده شــاه کــرم اصفهــان 
ــی  ــل برپای ــكان، مح ــن م ــد و ای ــم آمدن ــرد ه گ
تعزیــه و دیگــر شــعائر مذهبــی خــاص ایــن ایــام 
ــوادگان امــام رضــا)ع(،  ــود. امامــزاده جعفــر از ن ب
مشــهور بــه “امامــزاده شــاه کــرم” بــوده و محــل 
او   واقــع در جــاده فــرودگاه  بقعــه و مــزار 
بین المللــی اصفهــان، نزدیــک بــه پایــگاه هشــتم 
شــكاری اســت. حضــور خیــل عظیــم جمعیتــی 
کــه نــه تنهــا از اســتان اصفهــان، بلكــه از دیگــر 
اســتان هــا و حتــی مهمانانــی از خــارج از کشــور 

بر شكوه این مراسم افزوده بود. 

بنا بر گفته عضو هیات امنای آســتان مقــدس امامزاده، 
آستان مقدس امامزاده جعفر)ع( مشهور به شاه کرم در روز 
اربعین سرور و سالار شهیدان، میزبان اجتماع بیش از 1۰۰ 
نفری زائران بود که عمدتا بصورت پیاده برای حضور در این 
مراسم گرد هم آمدند. این مراسم با روضه خوانی و مداحی 
و نماز جماعت برگزار و بعد از نماز، شاهد برپایی آیین تعزیه 
خوانی در امامزاده بود. محمدرضارجالی در بیان سبقه امام 
زاده جعفر)ع( مشهور به امام زاده شــاه کرم، گفت: ایشان 
فرزند بدون واسطه امام هشــتم)ع( و همان کسی است که 
در کتب حدیث شیعه و ســنّی، فرزند ســوّم امام علیّ بن 
موسی الرّضا علیه السلام به شمار آمده و ایشان را، جعفر بن 

الرّضا علیه السلام و به تعبیر دیگر، »ابن الرّضا« می خوانند.

امســال نیز هماهنگی های لازم با 2۰ نهاد رسمی ازجمله 
شهرداری، فرمانداری و اداره راه و حمل ونقل جاده ای برای 
تردد ایمن و اســتقرار موکب ها صــورت گرفت. همچنین 
پارکینیگی با ظرفیت گنجایش 2۰ هزار خودرو برای ورود 
و و خروج منظم در نظر گرفته شــده و مکان های استقرار 
مشاوره خانواده، اورژانس، پذیرایی، انتظامات و موارد دیگر 
نیز پیش بینی گردیــده بودند. علاوه بر زیرســاخت های 
امنیتی بدلیل مجاورت با فرودگاه، نیروهای بسیج مردمی، 
2۰۰ نفر خادمان افتخــاری امامــزاده و ۵۰۰ نفر خادم از 
بین مردم در ساماندهی این مراسم عظیم حضور داشتند. 
گزارش تصویری ما نگاهی دارد به آنچه در این مراسم بزرگ 

روی داد؛ 

بزرگترین اجتماع مذهبی اصفهان روز اربعین در امامزاه جعفر)ع( برگزار شد؛

پیاده روی اربعین حسینی تا امامزاده شاه کرم

  نوسان: در دوره ریاست محمــود 
بهمنی که از ســال 1۳۸7 تا 1۳۹2 
ریاســت بانک مرکــزی را بر عهده 
داشــت در 1۸۰۰ روز مدیریــت بر 
بانک مرکزی یعنی ۵ ســال ، ۳24 
هزار میلیــارد تومــان نقدینگی به 

اقتصاد کشور تزریق شد. 
در دوره ریاســت ولی الله سیف که 
از ســال 1۳۹2 تا 1۳۹7 رئیس کل 
بانک مرکــزی بــود در 1۸۰۰ روز 
مدیریت بر بانک مرکــزی، بیش از 
11۰۰ هزار میلیارد تومان نقدینگی 

به اقتصاد کشور اضافه کرد. 
اما در دوره ریاست عبدالناصر همتی 
که از ســال 1۳۹7 تا کنون ریاست 
بانک مرکــزی را برعــده دارند تنها 
در ۳۳۰ روز مدیریــت تا خرداد ۹۸، 
۳77 هزار میلیــارد تومان نقدینگی 

به اقتصاد کشور اضافه شد.
یک کارشناس مسائل اقتصادی بیان 
کرد: نقدینگی رابطه مســتقیمی با 
تــورم دارد اما چــون نقدینگی دو 
بخش اســت که یک بخش آن پول 
و بخش دیگر آن شــبه پول اســت 
همواره بخش افزایش پول روی تورم 
اثر گذار است و باهم رابطه مستقیم 
دارند. در همین رابطــه هادی حق 
شناس کارشناس مسائل اقتصادی 
دربــاره حجــم نقدینگــی  گفت: 
دوره های کل ریاست روسای بانک 
مرکزی باید باهم یکســان باشــند 
تا بتوان آن ها را باهم مقایســه کرد. 
زمانی ریاست روسای بانک مرکزی 
باهم قابل مقایسه اســت که دوران 

ریاست همه روسا یکسان باشد.
 وی در ادامــه بیــان کــرد: هر قدر 
که زمان مــی گذرد میــزان کالا و 
یا خدمــت توزیع شــده در اقتصاد 
افزایش پیــدا می کنــد همین که 
تعداد کالا و خدمات افزایش پیدا می 
کند به ازای آن بایــد در اقتصاد پول 

چاپ شود.
حق شــناس در ادامــه تاکید کرد: 
اگر افزایش پول یــا همان نقدینگی 
متناســب با تولید کالا باشد نه تنها 
به زیان اقتصاد نیست بلکه به نفع آن 
اســت. زمانی نقدینگی برای اقتصاد 
مضر است که به ازای آن کالا نباشد.

این کارشناس مسائل اقتصادی بیان 
کــرد: نقدینگی رابطه مســتقیمی 
با تورم دارد اما چــون نقدینگی دو 
بخش اســت که یک بخش آن پول 
و بخش دیگر آن شــبه پول اســت 
همواره بخــش افزایش پــول روی

 تورم اثــر گذار اســت و باهم رابطه 
مستقیم دارند.

حق شــناس عنوان کــرد: یکی از 
راهکارهای مقابله بــا نقدینگی این 
اســت که دولت ها، انظباط پولی و 
مالی داشته باشند یعنی متناسب با 
بخش واقعی اقتصاد خلق پول داشته 

باشند.
این کارشــناس مســائل اقتصادی 
اظهــار کــرد: باید ســهم دولت در 
اقتصــاد کاهش یابد و ســهم مردم 
در اقتصاد افزایش یابد. در هر ســال 
نســبت به ســال قبل نقدینگی در 

کشور افزایش می یابد.
 در کشــور ما میزان نقدینگی بیش 
از بخش واقعی اقتصاد بوده اســت و 
به همین دلیل اســت که کشور ما با 
تورمهای دو رقمی مواجه شده است.

  اقتصاددان

هشدار درباره
افزایش نقدینگی

شرایط نامطلوب تولید در ایران؛

 نوسان:فرشاد مومنی، فقر را روی دیگر توسعه دانست و گفت: بزرگترین 
ریشه استمرار و گسترش فقر در ایران این است که ما تكلیف خود را با این 
پدیده، به لحاظ مفهومی و نظری روشن نكرده ایم و معیارهای سنجش آن، 

دچار کاستی های جدی است.
فرشاد مومنی، اقتصاددان و تحلیلگر اجتماعی، در نشست بررسی 4۰ سال 
سیاستگذاری حوزه فقر گفت: دو عبارت تاریخ ساز که از آنها به عنوان عالیترین 
شکل عینیت بخشی به برآیند مجاهدت های فکری یاد می شود، یکی رقابت بین 
کشورها و شرکت ها است و دیگری، رقابت میان اندیشه ها. هرجامعه که متقاضی 
تغییرات ارتقاء بخش است، باید تکلیف خود را با دو نیاز اندیشه ای روشن کند؛ 
یکی تعیین تکلیف بنیان های اندیشه ای وضع موجود و دیگری فهم خطوط کلی 

بنیان های اندیشه ای شکل دهنده وضع مطلوب.
 این استاد دانشگاه افزود: ایرانیان در صورت بندی وضعیت مطلوب، به مراتب 
ناکارآمدتر از صورت بندی وضعیت نامطلوب هستند و این مسئله، ما را دچار 
سرگشتگی کرده است. به عقیده مومنی، نمود این سرگشتگی است که در 
دنیا، ایران از کشورهای پیشگام برنامه های توسعه ای محسوب می شود اما در 
حال حاضر، نمود توسعه در برنامه ها و شرایط حال کشور دیده نمی شود. این 
اقتصاددان ادامه داد: بزرگترین ریشه استمرار و گسترش فقر در ایران این است 
که ما تکلیف خود را با این پدیده، به لحاظ مفهومی و نظری روشن نکرده ایم 
و معیارهای سنجش آن، دچار کاستی های جدی است. مومنی گفت: اگر قرار 
باشد در مورد مسئله فقر تحلیل داشته باشیم، پیشنهاد من این است که در 

ابتدا، بررسی های لازم در مورد نابرابری های ناموجه صورت گیرد.
 الگوی مبتنی بر 

ستیز و حذف نزدیک
وی در ادامه این نشست که به مناسبت روز جهانی مبارزه با فقر برگزار شد، 
ادامه داد: اساس ماجرای مناسبات رانتی این است که نظم اجتماعی متکی به 
اعتماد متقابل را به حاشیه می راند و به الگوی مبتنی بر ستیز و حذف نزدیک 
می شود. مومنی ادامه داد: ساخت جغرافیایی و سیاسی و اقتصادی ایران در 
طول تاریخ، نقش نیروی محرکه بازتولید نابرابری های غیرموجه را داشته است. 
این اقتصاددان افزود: در تمام ادبیاتی که در دنیا در زمینه مذمت فقر مطرح 
شده، فرض بنیادی، صحبت در مورد جامعه ای است که تولید را تشویق می کند. 
مناسبات نابرابرساز، بزرگترین نیروی شدت بخشی به وابستگی های ذلت آور 

دنیای خارج است.
شرایط نامطلوب 

تولید در ایران
 مومنی در ادامه خاطرنشان کرد: در حال حاضر بخش تولید، مفلوک ترین بخش 
اقتصادی کشور است و میزان زیادی از این تولیدات اندک داخلی، مشتری 
ندارند؛ چراکه آنهاکه قادر به خرید محصولات ایرانی هستند، مایل به خرید 
نیستند و آنهاکه تمایل به خرید دارند، توانایی خرید ندارند. این اقتصاددان، فقر 
را مسئله ساختاری دانست که حل آن، راه حل ساختاری می طلبد. مومنی ادامه 
داد: برای فهم درست موضوع فقر، باید در سطح توسعه به این مهم نگاه کرد و 
نباید اینگونه انگاشت که فقر صرفا یک مسئله درآمدی است. وی یادآور شد: 
موضوع اساسی این است که در ساختار اقتصاد سیاسی ایران، مسئله فقر را به 
عنوان یک موضوع انسانی نگاه کرده اند و ناکارآمدی این نگاه، اکنون برملا شده 
است. در واقع این موضوع باید از دو دیدگاه ساختار نهادی و مسئله فناوری 
مورد تحلیل و بررسی قرار گیرد. این استاد دانشگاه گفت: اگر ساختار نهادی 
مشوق خلاقیت و تولید باشد، به یک سمت کشیده می شویم و اگر مشوق رانت 
و دلالی باشد، به سمت دیگر میل پیدا می کنیم. از سال ۸4 به بعد، نگاه ایران 
به موضوع فقر به طرز فاجعه آمیزی به سمت بخش دوم کشیده شده است. در 
این دوره با تغییر ماهیت دولت روبرو هستیم و تا تکلیف ما با این تعریف روشن 

نشود، نمی توانیم با موضوع فقر، برخورد چاره سازی داشته باشیم.
خطر آینده فروشی 

را جدی بگیرید
 این اقتصاددان با اشاره به گذار خطرناک »خام فروشی« به »آینده فروشی« 
افزود: در مواجه با مسئله کلی توسعه، فقر و نابرابری، کارنامه اولیه انقلاب 
اسلامی افتخارآمیز است اما هراندازه به سمت امروز حرکت می کنیم، روند 
توسعه شمایل منفی به خود گرفته و از سال ۶۸ به بعد، تولید ملی به دلایل 

مختلف به حاشیه رانده شده است.
 مومنی افزود: از سال ۶۸ به بعد، طیف غیر مولدها جایگاه تولیدگران به عنوان 
متحدان استراتژیک کشور را تسخیر کردند و لازم است که ساختار مرکزی رانت 
و دلالی، جای خود را به ساختار تولید صنعتی مدرن بدهد؛ در غیر این صورت، 
بحران مشروعیت و وابستگی را در پی خواهد داشت. مومنی ادامه داد: آخرین 
گزارش مرکز آمار ایران درباره فقر، نشان دهنده این است که ۵۹ درصد فقرای 
کنونی کشور، شاغل هستند و ۳۰ درصد نیز، بازنشستگان هستند و در مجموع، 
حدود ۹۰ درصد تمام فقرای کشور، شاغلان سابق و کنونی هستند. وی گفت: 
در دوره ۶ ساله ۸۵ تا ۹۰ حدود ۶21 میلیارد دلار از محل درآمدهای نفتی 
به اقتصاد کشور تزریق شد اما در عوض، بی سابقه ترین صنعت زدایی اقتصادی 

کشور را شاهد بوده ایم.
به عقیده این اقتصاددان، در مناسبات کنونی ایران، تولید به محلی برای رانت 
بدل شده و مشخصه های تولید صنعتی مدرن باید بازتعریف شود چراکه به 
نظر می رسد حرکت کنونی، حرکت به سمت بازتولید نابرابری های ناموجه 
اینکه کلید حل مشکلات سازمان  بیان  با  این استاد دانشگاه  و فقر است. 
تامین اجتماعی در شرایط حاضر، توجه به رکن های نهادی و فناوری است، 
اضافه کرد :هیچ عنصری به اندازه سیاست های تورم زا و اشتغال زدا نمی تواند 
شرایط مالی کنونی تامین اجتماعی را تعریف کند. به گفته مومنی، فناوری 
حلقه تکمیلی ساختار نهادی است و در غیاب فناوری، تولید نمی تواند به تنهایی 

مشکل فقر را حل کند.
 مومنی ادامه داد: به ازای هر یک میلیارد دلار واردات کالاهای قابل تولید در 
کشور، 1۰۰ هزار فرصت شغلی از بین می رود. وی افزود: سیاست های تورم زا 

و اشتغال زدا تحت هر توجیهی اتخاذ شود، تهدید کننده کشور خواهد بود.

فقر روی دیگر توسعه
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آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت گل و گلاب گل شــهر برزک شــرکت تعاونی به 
شماره ثبت 2۸47 و شناسه ملی 1۰2۶۰22۹۶42 به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی عــادی مورخ 27/۰7/1۳۹7 و نامه شــماره 147۰2 مورخ 
2۸/۰7/1۳۹7 اداره تعاون کاشان حســین سعیدی برزکی به شماره ملی 
12۶۰۹1۹11۰ به سمت بازرس اصلی و علی عظیم پور برزکی به شماره 
ملی 12۵۰۰2۹۵21 به ســمت بازرس علی البدل برای مدت یک ســال 

انتخاب گردیدند.تراز مالی سال ۹۶ به تصویب رسید.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و 
موسسات غیرتجاری کاشان )۶2۹۹1۰(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت مهندســی آرمان صنعت زنده رود شرکت سهامی 
خاص به شماره ثبت 4۰۹۳۳ و شناســه ملی 1۰2۶۰۵۸۶17۳ به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۰2/۰۶/1۳۹۸ تصمیمات ذیل 

اتخاذ شد :
 مرکز اصلی شــرکت در واحد ثبتی اصفهان به نشــانی اســتان اصفهان ، 
شهرستان اصفهان ، بخش مرکزی ، شهر اصفهان، محله گلزار ، کوچه شهید 
حمیدرضا شماعی زاده ، بن بست شهیدمرتضی یزدخواستی ، پلاک -۳۶ ، 
پلاک قدیمی14 ، طبقه سوم کدپستی ۸1۵4۹۵4۵۵4 تغییر یافت و ماده 

مربوطه اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردید 
اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهــان اداره ثبت شــرکت ها و 

موسسات غیرتجاری اصفهان )۶2۹۹۰۹(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت کشت و دام قائم شــرکت تعاونی به شماره ثبت 
۳72۳ و شناســه ملی 1۰2۶۰2211۰۰ به اســتناد صورتجلسه مجمع 
عمومی فــوق العاده مــورخ 2۵/۰2/1۳۹7 و نامه شــماره ۶4۸2 مورخ 

1۸/۵/۹7 اداره تعاون نجف آباد تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
مرکز اصلی شرکت به اصفهان –شهرســتان نجف آباد- بخش مهردشت 
شــهرعلویجه-علویجه-خیابان اتش نشــانی-خیابان شهید امیرحسین 
پورجم-پلاک4-طبقه همکف کد پستی ۸۵۵171۳۹41 انتقال یافت و 
ماده مروبطه اصلاح شد اساسنامه جدید شرکت در ۵2 ماده و ۳۸ تبصره 

مورد تصویب قرار گرفت. و جایگزین اساسنامه قبلی گردید.
 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری نجف آباد )۶2۹۹12(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت گروه تولیدی صنعتی اسپادان جی زنده رود با مســئولیت محدود به شماره ثبت 41۳۳2 و 
شناسه ملی 1۰2۶۰۵۹۰4۸۹ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۰۸/۰7/1۳۹۸ تصمیمات ذیل 

اتخاذ شد :
 ســید جواد طباطبائی با پرداخت مبلغ 7۹۹2۰۰۰۰۰ و مهــری کمالی با پرداخت مبلــغ 1۹۹۸۰۰۰۰۰ ریال به 
صندوق شرکت سهم الشــرکه خود را افزایش دادند در نتیجه ســرمایه شــرکت از مبلغ 1۰۰۰۰۰۰ ریال به مبلغ 
1۰۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال افزایش یافت و ماده ۳ اساسنامه بدین شــرح اصلاح گردید: ماده ۳ اصلاحی: سرمایه شرکت 
مبلغ 1۰۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال می باشــد که تماماً پرداخت و در اختیار مدیران شرکت قرار گرفته است. اسامی شرکاء 
و میزان سهم الشرکه هر یک: سیدجواد طباطبائی بشــماره ملی 12۹۳۳۸۸۶2۹ دارنده مبلغ ۸۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال 

سهم الشرکه، مهری کمالی بشماره ملی 12۸۳۸1۰۰۹۳ دارنده مبلغ 2۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )۶۳۵۹۰۰(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت تعاونی بهنام انرژی نایین به شماره ثبت ۶۶۳ و شناســه ملی 1۰۸۶1۹1۰77۶ به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۰۵/۰۶/1۳۹۸ و نامه شــماره ۳7۹۸ مورخ 1۶/۶/۹۸ اداره 
تعاون نایین تصمیمات ذیل اتخاذ شد :صورتهای مالی سال 1۳۹۶-1۳۹7 مشتمل بر ترازنامه ، عملکرد سود و زیان 

به تصویب رسید. 
ســرمایه شــرکت از مبلغ 2۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال به مبلغ ۳۳۰۰۰۰۰۰۰۰۰ به تصویب رسید.محســن پوربافرانی 
124۹۸۳۰۶21 -جابر بی ریا 124۹47۶42۹ -بهادر بی ریا 124۹7۹24۸7 به ســمت اعضای اصلی هیئت مدیره 
و علی بی ریا 127۹712۹۶۳ -حامد بی ریا 124۰۰۰۳۶41 به ســمت اعضای علی البدل هیئت مدیره به مدت سه 
سال انتخاب گردیدند.غلامرضا محققی نیا یوسف 124۹۸1722۶ به سمت بازرس اصلی-مریم پوربافرانی رضا قلی 

124۹۸۰41۶7 بسمت بازرس علی البدل برای مدت یکسال مالی انتخاب گردیدند. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری نایین )۶۳۵۸۹۹(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت آسو طب ســپاهان با مســئولیت محدود به 
شــماره ثبت 2۰۶7 و شناســه ملــی 14۰۰۸۶1۳۳7۶ به اســتناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۰۶/۰7/1۳۹۸ تصمیمات 

ذیل اتخاذ شد:
 - محل شــرکت از .واحد ثبتی خمینی شــهر به واحد ثبتی اصفهان به 
نشانی استان اصفهان ، شهرستان اصفهان ، بخش مرکزی ، شهر اصفهان، 
محله طالقانی ، کوچــه بیدآبــاد]1۸[ ، خیابان میردامــاد ، پلاک -۸ ، 
ساختمان میرداماد ، طبقه همکف- کدپســتی ۸1۳۶7۶۳۹۶4 انتقال 

یافت و ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح شد.
 - موارد ذیل به موضوع فعالیت شــرکت ماده 2 اساسنامه الحاق گردید: 
صادرات و واردات کلیه کالاهای مجــاز بازرگانی. ثبت موضوع فعالیت به 
شــرح مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد و در صورت 

لزوم پس از کسب مجوزهای لازم از مراجع ذیصلاح امکانپذیر می باشد. 
اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری خمینی شهر )۶2۹۹11(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت گروه فلن انرژی پارس شرکت با مسئولیت محدود 
به شــماره ثبت ۵۹۳27 و شناســه ملی 14۰۰71۳4۰۶2 به اســتناد 
صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۰۹/۰۶/1۳۹۸ تصمیمات 

ذیل اتخاذ شد : 
شــرکت گروه انــرژی فلن بــا مســئولیت محدود بــه شناســه فراگیر 
۳۰۰۳11۰۵4۵ و بــه نمایندگــی خانم افســانه حمیدیا بــه کد ملی 
11۹۸4۸2۳21 با دریافت ۹۹۹۹۰۰ ریال ســهم الشرکه خود از صندوق 

شرکت از شرکت خارج گردید. 
سرمایه شرکت از مبلغ 1۹۹۹۹۰۰ریال نقدی به 1۰۰۰۰۰۰ ریال کاهش 

یافت و ماده 4 اساسنامه به شرح زیر اصلاح شد:
 سرمایه شــرکت 1۰۰۰۰۰۰ ریال نقدی اســت که تماما به صورت نقد 

پرداخت و در اختیار مدیران شرکت قرار گرفت.
 شرکاء شرکت و میزان سهم الشرکه هر یک بدین شرح می باشد: 

1- آقای حمیدرضا حمیدیا دارنده 1۰۰ ریال ســهم الشرکه. شرکت جی 
ای پی گروپ با مســئولیت محدود به شناسه فراگیر ۳۰۰۳۵۰۶۶1۹ و به 
نمایندگی آقــای حمیدرضا حمیدیا به کد ملــی 11۹۹۰۶1۹4۸ دارنده 

۹۹۹۹۰۰ ریال سهم الشرکه .

اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و 
موسسات غیرتجاری اصفهان )۶2۹۹۰۰(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییــرات شــرکت تعاونی روســتایی شــریعتی به شــماره ثبــت 7 و شناســه ملی 
1۰2۶۰۰۰2۵2۸ به اســتناد صورتجلســه هیئت مدیره مورخ 1۶/12/1۳۹7 و نامه شــماره 
1۳14/741/1۸4/۳/2۰۵ مورخ 22/12/1۳۹7 صادره از اداره تعاون روســتائی شهرســتان 
نطنز رضا حاجــی زاده کدملی 12۳۹۸7۳41۸ بعنــوان رئیس هیئت مدیره ، اصغر حســین 
زاده کدملی 12۳۹۸14۹7۶ بعنوان منشــی هیئت مدیره ، سیدنظام موســوی تکیه کدملی 
12۳۹7۳1272 و علیرضا رشــیدی جزنی کدملی 12۳۹۰۶1۵۵2 بعنوان عضو هیئت مدیره 
، ابوالفضل توکلی طامه کدملی بســمت نایــب رئیس هیات مدیره ، ســیدمحمدجواد علیزاده 
طباطبایی کدملی 12۳۹77۵۸4۹ بعنــوان مدیرعامل تاریخ ۳۰/11/1۳۹۸ انتخاب گردیدند.

کلیه چکها ، قراردادها و اســناد و اوراقی که ایجاد تعهد برای شرکت نماید و یا تمام و یا قسمتی 
از حق شرکت را منتفی سازد، به اســتثنای مواردی که هیئت مدیره به منظور اداره امور جاری 
شرکت ترتیب خاصی داده باشد پس از تصویب هیئت مدیره با امضای رضا حاجی زاده )رئیس 

هیئت مدیره( و مدیرعامل و مهر شرکت تعاونی معتبر خواهد بود. 

اوراق عادی شــرکت فقط با امضای مدیرعامل صادر خواهد شد مگر مراسلات هیئت مدیره که 
به امضای رئیس هیئت مدیره صورت خواهد گرفت.

 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری نطنز 
)۶۳۵۸۹۸(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت آسو طب سپاهان با مسئولیت محدود به شــماره ثبت 2۰۶7 و شناسه 
ملی 14۰۰۸۶1۳۳7۶ به استناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۰۶/۰7/1۳۹۸ 

تصمیمات ذیل اتخاذ شد: 

- محل شــرکت از .واحد ثبتی خمینی شهر به واحد ثبتی اصفهان به نشــانی استان اصفهان ، 
شهرستان اصفهان ، بخش مرکزی ، شهر اصفهان، محله طالقانی ، کوچه بیدآباد]1۸[ ، خیابان 
میرداماد ، پلاک -۸ ، ســاختمان میرداماد ، طبقه همکف- کدپســتی ۸1۳۶7۶۳۹۶4 انتقال 

یافت و ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح شد.

 - موارد ذیل به موضوع فعالیت شــرکت ماده 2 اساســنامه الحاق گردید: صــادرات و واردات 
کلیه کالاهای مجاز بازرگانی. ثبت موضوع فعالیت به شــرح مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه 
فعالیت نمی باشد و در صورت لزوم پس از کســب مجوزهای لازم از مراجع ذیصلاح امکانپذیر 

می باشد. 

اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و موسسات غیرتجاری 
خمینی شهر )۶2۹۹11(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت آســو طب ســپاهان با مســئولیت محدود به شــماره ثبت 2۰۶7 و شناسه ملی 
14۰۰۸۶1۳۳7۶ به استناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۰۶/۰7/1۳۹۸ تصمیمات ذیل 

اتخاذ شد: 

- محل شرکت از .واحد ثبتی خمینی شــهر به واحد ثبتی اصفهان به نشانی اســتان اصفهان ، شهرستان 
اصفهان ، بخش مرکزی ، شــهر اصفهان، محله طالقانی ، کوچه بیدآباد]1۸[ ، خیابان میرداماد ، پلاک -۸ 
، ساختمان میرداماد ، طبقه همکف- کدپســتی ۸1۳۶7۶۳۹۶4 انتقال یافت و ماده مربوطه در اساسنامه 

اصلاح شد. 

- موارد ذیل به موضوع فعالیت شرکت ماده 2 اساسنامه الحاق گردید: صادرات و واردات کلیه کالاهای مجاز 
بازرگانی. ثبت موضوع فعالیت به شــرح مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد و در صورت 

لزوم پس از کسب مجوزهای لازم از مراجع ذیصلاح امکانپذیر می باشد.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و موسسات غیرتجاری خمینی شهر 
)۶2۹۹11(



نظـام آموزش و پرورش کشـور کـه قرار بود با آمـوزش های صحیح 
و اصولـی راه را بـر بروز هرگونه شـكاف طبقاتی و بـی عدالتی ها در 
جامعـه ببنـدد و بـه دانش آمـوزان بیاموزد کـه وجود هـر گونه بی 
عدالتی و نابرابری در جامعه منشـأ بسـیاری از مشكلات و گرفتاری 
هـای دیگر اسـت اکنـون خود بـه روندی برای گسـترده تر شـدن 
شـكاف طبقاتـی و بـی عدالتی در جامعه تبدیل شـده اسـت تا آن 
جا که در حال حاضر شـاهد سـربرآوردن مـدارس لاکچری در کلان 

شـهرها و برخی شـهرهای دیگر هستیم. 

مدارس لاکچری
مـدارس لاکچـری بارزترین نماد و نمود بـی عدالتی و فاصله طبقاتی در نظام 
آموزشـی کشـور و جامعه محسوب می شـوند و نشـان می دهند که عده ای 
قلیـل بـا ثـروت هـای بی حـد و اندازه کـه بعضا حاصـل رانت خـواری و ویژه 
خـواری نیـز هسـتند مـی تواننـد فرزندان خـود را به ایـن مدارس با شـهریه 
هـای گـران قیمت و سرسـام آور و با بهترین و به روزترین امکانات بفرسـتند. 
در برخی از این مدارس شـهریه ها تا 1۰۰ میلیون تومان و حتی بیشـتر نیز 
پرداخـت مـی شـود و گویی این مبلغ بـرای ثروتمندان پول چندانی نیسـت 
و بـه راحتـی مـی تواننـد آن را پرداخـت کننـد. از سـوی دیگر، امکانـات این 
مـدارس نیز بسـیار وسـیع و گسـترده اسـت تـا جایی کـه دارای سـالن های 
غذاخوری، ورزش، بازی و سـرگرمی، اسـتخر، استودیوهای نمایش فیلم، اتاق 
های مجهز رایانه)کامپیوتر(، اردوهای مسـافرتی پر زرق و برق هسـتند. حتی 
در مـواردی شـنیده ها حکایت از مسـافرت های خارج از کشـور بـرای دانش 

آمـوزان ایـن مـدارس نیز مـی رود و این دیگـر جای تأمل بسـیار دارد!!!!

مدارس کپری
امـا مـدارس کپـری در مناطق محروم کشـور ماننـد مناطقی از اسـتان های 
سیسـتان و بلوچسـتان، کرمان، هرمزگان، خراسـان جنوبی و برخی مناطق 
دیگـر کـه با دیـدن این مدارس دل هر انسـان دردمندی را بـه درد می آورد و 
این پرسـش را پیش می کشـد که چگونه اسـت که در کشـوری برخی دانش 
آمـوزان خانـواده هـای متمول و ثروتمند مـی توانند به مـدارس گران قیمت 
برونـد و در مقابـل دانـش آمـوزان خانـواده هـای فقیـر و محروم بـه مدارس 
کپـری بـا بدترین شـرایط و بدون هر گونه امکانـات اولیه و ضـروری بروند؟ و 
آیا این وضعیت نماد مسـلم بی عدالتی و فاصله طبقاتی در کشـور نیسـت؟ 
و چگونـه اسـت کـه از پسِ این سـالیان نسـبتا طولانی هنوز نتوانسـتیم این 
فاصلـه را کاهـش دهیـم؟ پس امکانات و بودجه های کشـور در چـه راه هایی 
مصـرف مـی شـود که هنوز شـاهد وجـود چنین مدارسـی هسـتیم؟ و مهم 
تـر ایـن که حقوق انسـانی این دانـش آموزان چه می شـود؟ مـدارس کپری 
عمدتـا در میـان انبوهـی از خـاک و خـل، زیـر نور شـدید آفتاب، بـدون کم 
تریـن امکانـات و در گرمـا و سـرما و با میـز و صندلی های کهنه و فرسـوده و 
صـد البتـه بـا دانش آموزانی از خانـواده های فقیر و محروم و مطـرود که توان 

خریـد نوشـت افـزار و ملزومات اصلی را هم ندارند شـکل گرفتـه اند!!!

۳۰ درصد مدارس کشور 
فرسوده هستند

بنـا به گفته مسـئولان آمـوزش و پرورش کشـور حدود ۳۰ درصـد از مدارس 
کشـور کپری و فرسـوده هستند و این درصد کمی نیسـت. بر این میزان باید 
مـدارس غیـر اسـتاندارد را نیـز بیافراییم که رقم قابل توجهی را تشـکیل می 
دهند. چرا راه دوری برویم در همین تهران هنوز مدارسـی هسـتند که کاملا 
فرسـوده و کهنـه بـوده و بدتر این که در برخی کلاس ها تعـداد ۳۵ تا ۵۰ نفر 
از دانش آموزان در کنار هم با وضعیت نامناسـبی نشسـته اند و معلم کلاس 

هـم بـه هیچ وجه وقت و تـوان اداره چنین کلاس هایـی را ندارد.
مقایسـه مدارس لاکچری و کپری به خوبی نشـان از تفاوت و فاصله طبقاتی 
لجام گسـیخته در نظام آموزشـی کشـور داشـته و حکایت گر قصه درد آور و 
دل آزار بی عدالتی در جامعه اسـت که نه تنها رو به کاهش نگذاشـته اسـت 
بلکـه در مـواردی حتی روند افزایشـی هم داشـته اسـت. چنین مقایسـه ای 
گویـا مقایسـه صفـر و صد اسـت چـرا کـه در مـدارس لاکچری صـد درصد 
امکانـات و خدمـات آموزشـی و حتـی بسـیار فراتـر از آن ارائه می شـود و در 
مـدارس کپـری حتـی خدمـات آموزشـی اولیه نیـز ارائـه نمی شـود و دانش 
آمـوزان ایـن مـدارس بـا نبودهـا و کمبودهای آموزشـی و ورزشـی دسـت و 
پنجـه نـرم مـی کننـد. دانـش آمـوزان مـدارس لاکچری ضمـن این کـه در 
خانـه هـای خـود از انبوهی از امکانـات گوناگـون برخوردارند در مـدارس نیز 
از امکانـات فـراوان آموزشـی و ورزشـی و تفریحـی بهـره می برند و تـازه انواع 
غذاهـای لاکچری نیـز می خورند امـا در مقابل دانش آمـوزان مدارس کپری 
ضمـن ایـن کـه در خانـواده های کاملا فقیـر و محـروم با کم تریـن امکانات 
روزگار مـی گذراننـد و از سـوء تغذیه رنج می برنـد در مدارس هم همین فقر 
و محرومیـت را تجربـه مـی کنند و گویی هیـچ راه رهایـی ای از این وضعیت 

فروبسته و ناگشـوده ندارند!!!!! 
بـه راسـتی بـه درد و رنـج ایـن دانش آمـوزان چه وقت باید رسـیدگی شـود 
تـا ایـن کـودکان و نوجوانان شـریف و رنج دیده نیـز کمی از درد و رنج شـان 
کاسـته شـود و نور امیدی در دل شـان روشـن گردد و طعم شیرین عدالت و 
برابری را بچشـند؟؟!!! اگر اینان جزیی از شـهروندان این آب و خاک محسوب 
مـی شـوند که مسـلما چنین اسـت پس چـرا حقـوق تحصیلی و آموزشـی 
ایشـان که جزیی از حقوق شـهروندی شـان است به درسـتی ادا نمی شود؟!!! 
و در نهایـت ایـن کـه ایـن صداهـای خاموش جامعـه چه وقـت و چگونه باید 

شوند؟!!!  شنیده 

سوگیری نتیجه نگری به معنای 
انتخــاب یک گزینه)سیســتم( 
براســاس خروجی های  صرفــا 
قابل مشــاهده آن و عــدم توجه 
بــه روش عملکرد آن می باشــد. 
مثالِ کلاســیک در ایــن رابطه، 
انتخاب یک صندوق سرمایه گذاری مشخص با توجهِ صرف 
به عملکرد گذشــته آن و بدون توجه به روشی که صندوق 

مذکور عمل می کند است.
به طور مشابه با انتخاب صندوق  سرمایه گذاری، وزنی که به 
تحلیلِ تحلیلگران مختلف بازار سهام )یا هر دارایی دیگری( 
داده می شود هم می تواند متأثر از این سوگیری نتیجه نگری 

باشد. 
از آنجا که یک ســرمایه گذار حقیقی توانایی تحلیل همه 
نمادهای بورســی را نــدارد مجبور اســت از تحلیل های 
دیگران اســتفاده کند و به وفور پیش می آید که دو تحلیل 
در مورد سهام یک شــرکت کاملا در تضاد با یکدیگر قرار 
می گیرند و بنابراین شخص مجبور می شود براساس یکی 
از تحلیل ها)که احتمالا توســط دو تحلیلگر متفاوت ارائه 

شده اند( دست به انتخاب بزند.
اولین شهودی که در چنین شــرایطی به ذهن می آید این 
اســت که »ببین کدام تحلیلگر در گذشــته سیگنال های 

موفق تری داده است«. 
این شهود باعث می شود افراد بدون بررسی اینکه تحلیلگری 

که قبلا موفق بوده »از کدام روش« به نتیجه مورد ادعایش 
رسیده اســت، به نظرات او ایمان آورده و به توصیه های او 

عمل کنند. 
این همان استفاده از شهود نتیجه نگری است.

توضیحات بیشــتر در مورد چیســتی و چگونگی مواجهه 
با غریــزه نتیجه نگــری را می توانیــد در همیــن کانال 
بخوانید}لینک{، اما در کل، عاقلانه تر این است که هرگاه 
سیگنالی از کسی دریافت می کنید در مورد تحلیل پشت 
سیگنال هم )حداقل با روشــهای سرانگشتی( جستجو و 

تحقیق کنید.
 به عنوان مثال می توانید به دنبال پاســخ برای سوالات زیر 

باشید:
اگر تحلیــل بنیادی صورت گرفته اســت پیش فرض های 
تحلیل چه بوده اســت؟)حتی می توانید بعضی محاسبات 

مهمتر را به سرعت انجام بدهید(
اگر از روش تکنیکال اســتفاده شده است جزئیات مربوطه 

چه دلالت هایی دارند؟
آیا در جایی اشتباهی رخ نداده است؟

نااطمینانی های سیاسی و سیاستی آینده در کجای تحلیل 
جای دارد؟ 

اگــر تحلیل وابســته بــه اخبــار محرمانه اســت، منبع 
خبرکجاست و تا چه حد قابل اطمینان است؟ )به این توجه 
شود که حتی یک شخص قابل اطمینان هم خودش ممکن 

است دچار اشتباه شود و یا دیگران او را بازی بدهند!(

سال پنجم
شماره صد و دو
۳۰ مهر 1۳۹۸

2۳ صفر  1441

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مجید محققیان
زیر نظر شورای سردبیری
   صفحه آرایی: نوسان

 چاپ:  آینده

 آدرس: اصفهان، خیابان دانشگاه کوچه شماره ۵ 
ساختمان مرکز آموزش بازرگانی

 صندوق پستی: ۸1۵۸۹۸1۸۶۵
 تلفن: ۰۳1-۳2۶17۸۵۹

 توزیع:آرمان پخش

اسماعیل قادری فرد، رئیس مرکز توسعه فناوری راهبردی معاونت علمی ریاست 
جمهوری درباره فعالیت شرکت های دانش بنیان، گفت: بر اساس آخرین آمار 4 هزار و 
۵۶1 شرکت دانش بنیان ثبت شده اند و در حال فعالیت هستند، این در حالی است که 
تا قبل از دولت های یازدهم و دوازدهم تعداد شرکت های دانش بنیان به 1۰۰ شرکت 
هم نمی رسید.وی پیش بینی کرد که تا پایان عمر دولت دوازدهم تعداد شرکت های 
دانش بنیان به 1۰ هزار شرکت برسد و این امر به روند تولید سرعت بیشتری می دهد. 

بتواند 12  یافت  بعد گشایش خواهد  انتظار می رود اکسپوی 2۰2۰ دوبی که سال 
میلیون بازدیدکننده داشته باشد و رقمی حدود ۳۰ میلیارد یورو به اقتصاد امارات کمک 
کند. حدود 1۹۰ کشور در این رویداد ۶ ماهه شرکت خواهند داشت و ۸۰ کشور نیز 
خودشان غرفه های خود را در این مجموعه طراحی می کنند. پروژه ساخت تاکنون با 
بودجه پیش بینی شده یعنی ۶.2 میلیارد یورو تطابق داشته است. کارشناسان پیش بینی 
می کنند که این نمایشگاه بتواند تولید ناخالص داخلی امارات را 1.۵ درصد افزایش دهد.

دوبی چقدر از اکسپو ۲0۲0 سود می  برد؟تولد 10 هزار شرکت دانش بنیان

روح سرمایه داري 
کجا رفت؟

این مدارس لاكچری و آن 
مدارس كپری !!!!!

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پیامبر اکرم )ص( 

هرکس آبروی مؤمنی را حفظ کند، بدون 
تردید بهشت بر او واجب شود. 

 جامعه

 اقتصادرفتاری
 نگاه

22  oct 2019
 no    102

Various
www.eghtesadbazar. ir

شمــاره 
صد و دو

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

سوگیری نتیجه نگری در بازار سهام

نگاره

ورود مطلقا ممنوع!
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ماکس وبر و کارل مارکس هر دو آلماني 
الاصل و از جامعه شناسان بزرگ نیمه 
دوم قرن نوزدهم بودند که تلاش کردند تا 
ریشه ها و علل ظهور نظام سرمایه داري در 

غرب را شناسایي کنند.
نهادهاي  به  خود  مطالعات  در  مارکس 
سرمایه داري توجه کرد و ماکس وبر به 
روحیه سرمایه داري پرداخت. به همین 
دلیل، هریک از آنها در نهایت دو نظریه 
متفاوت ارائه کردند. اگر چه نظریه وبر تا 
حد زیادي واکنش به نظریه مارکس بود. 
ماکس وبر، بر خلاف مارکس که مذاهب 
را افیون توده ها و مانع توسعه مي دانست، 
مي خواست ثابت کند که نه تنها ادیان و 
مذاهب مانع توسعه نیستند، بلکه  رشد 
سرمایه داري و توسعه اقتصادي و صنعتي در 
غرب با مذهب پروتستان و تفسیر مذهبي 
جدید جان کالون )کشیش  اصلاح طلب 

مسیحي( در ارتباط بوده است.
به نظر ماکس وبر، سرمایه داري در مرحله 
اول روحیه و طرز فکري عقلاني و محاسبه 
گر بود که لزوما خواهان کسب سود و 
مذهبي  تفسیر  اما  نبود  ثروت  افزایش 
کالون، باعث شد تا ثروت اندوزي نوعي 
عبادت به حساب آید و این باور مذهبي، 
نیرویي جدید براي پیشبرد سرمایه داري 
آموزه هاي  برخلاف  کالون  آورد.  فراهم 
کلیساي کاتولیک که زهد و ریاضت را 
عامل رستگاري اخروي مي دانست، اعلام 
کرد که خداوند بندگان برگزیده خود براي 
رستگاري را، از میان انسان هاي تنبل، 
فقیر و گنهکار انتخاب نمي کند. همین 
امر، باعث گسترش  کار و تلاش و فعالیت 

اقتصادي در میان پیروان او شد. 
کالون همچنین معتقد بود که مومنین به 
مذهب مسیح باید به جاي مراسم مذهبي، 
زهد  این  باشند.  اخلاقي  زهد  دنبال  به 
اخلاقي عبارت بود از کارخوب و پیوسته، 
توجه به علوم تجربي براي شناخت خدا و نیز 
زندگي سخت و بدون رفاه و آسایش. در واقع 
او مي خواست بگوید میان سطح زندگي 
دنیا و آخرت افراد رابطه اي برقرار است و 
آدم  تنبل در این دنیا، لزوما آدم رستگار در 
آن دنیا نخواهد بود. "بلکه برعکس، ثروتمند 
شدن در این دنیا، می تواند باعث برخورداری 
از رحمت الهی در آخرت شود". به این 
ترتیب، مطابق نظریه مارکس وبر اصلاحات 
مذهبي کالون باعث شد تا پیروان پروتستان 
او به دنبال کار، تلاش و پس انداز بیشتر 
باشند. همین امر زمینه گرایش به بورژوازي 
و انباشت ثروت و آغاز تحول اقتصادي و 

صنعتي در مغرب زمین را مهیا ساخت.
این نظریه وبر به مرور زمان در معرض تردید 
قرار گرفت، چون سخت است که بپذیریم 
اقتصادي  اوضاع  مثلا   امروز،  دنیاي  در 
کاتولیک هاي آمریکا  از پروتستان ها بدتر 
است یا نسبت به آن ها آدم هاي تنبل.

تري هستند. بنابراین پژوهشگران امروزي 
ممکن است بپرسند پس آن روح سرمایه 
داري مورد نظر وبر کجا رفت؟ البته ماکس 
وبر صرفا  محقق و جامعه شناس مذهبي 
بود که در باره دین اسلام هم تحقیق کرد 
اما خودش آدم مذهبي نبود و معروف است 
که همیشه مي گفت: »گوش من نسبت به 

موسیقي مذهب کَر است«!

  پیام پورفلاح

حاکمی را فرض کنید که خزانه ای پرپول 
در  البته  و  دارد  دوست  را  توسعه  دارد، 
سرزمین اش مردمی هم هستند که دوست 
دارند تولیدکننده و صنعت گر شوند. به همین 
دلیل حاکم تصمیم می گیرد تا از کسانی که 
می خواهند صنعتی ایجاد کنند حمایتی 
کند. به صورت نمادین در تصویر زیر کسانی که مشمول دریافت حمایت ها 
هستند با شکل بیضی نمایش داده شده است. اما هر سیاستی خطایی 
دارد و البته کسانی که حمایت ها را دریافت می کنند، در واقعیت آن گروه 

دایره ای هستند..
یعنی در هر سیاست حمایتی 2 خطا وجود دارد:

خطای اول: یعنی کسی که » باید حمایت را دریافت کند« نتواند به دلایلی 
دریافت کند.

خطای دوم: یعنی کسی که » نباید حمایت را دریافت کند« بتواند به هر 
دلیلی دریافت کند.

اگر حاکم سخت گیری کند )سیاست سخت گیری( خطای اول افزایش 
می یابد ولی هم زمان خطای دوم کاهش پیدا می کند. اگر حاکم بگوید ساده 
بگیرید زیاد سخت گیری نکنید )سیاست سهل گیری(، احتمالا خطای اول 

کم می شود ولی متاسفانه خطای دوم هم افزایش می یابد.
وقتی خزانه پرپول باشد، حاکم هم دنبال محبوبیت، آنچه اتفاق می افتد 
ساده گیری است، یعنی تقریبا هر کسی مستحق دریافت باشد، حمایت 
را دریافت می کند؛ ولی مشکل چیست؟ آن کسی هم که مستحق نیست 
در این بین با سندسازی و مدرک سازی آن را دریافت می کند. واقعیت آن 
است که اگر فساد اداری ریشه دار باشد همیشه خطای b قابل توجهی در 
سیاست وجود دارد! حالا پرسش سیاست گذاری آن است که کدام راه حل 
برای توسعه بهتر است: سیاست سخت گیری یا سهل گیری؟ به عبارت دیگر 

برای ما کدام خطا فاجعه بارتر است؟
سیاستمدار ممکن است چنین فکر کند:  »به هر حال توسعه خطا دارد، به هر 

حال خطای دوم بدیهی است، مهم آن است که  اول کم شود!« و این همان 
فکری است که او را به نابودی می کشاند!

خطای دوم فاجعه بار است!
وقتی در جامعه ای دوم وجود داشته باشد، یعنی افراد کافی است بتوانند 
حمایتی را بدون آن که مستحق باشند دریافت کنند، در حقیقت به فعالان 
این پیام را می رسانند که لازم نیست فعالیت کنید، کافی است اسناد و 

مدارک تولید کنید!
در مدتی کوتاه چنان تعداد دریافت کنندگان غیرمستحق یا همان دوم ها 
افزایش می یابد که در حقیقت مساحت بیضی کوچک و کوچک تر می شود 
و مساحت دایره بزرگ و بزرگ تر! یعنی همانطور که در شکل زیر آمده از 
وضعیت آغازین به سمت وضعیت نهایی حرکت می کند. به این ترتیب در 
مدتی کوتاه تمامی حمایت ها به سمت افراد غیرمستحق سمت و سو داده 
می شود. ما با وضعیت روبه رو می شویم که اغلب افراد ترجیح می دهند تا 
بدون دردسر حمایت را دریافت کنند و ریسک خود را کاهش دهند. پس بر 

جمعیت بیکارهای سودجو افزوده می شود و از جمعیت صنعت گران نیازمند 
حمایت کاسته می شود.

سیاستی مانند مشاغل زودبازده در دولت های ۹و1۰ یا سیاست توزیع کمک 
به صنعت خودرو در همین دولت نمونه هایی از این طرز تفکر اشتباه است. 
سیاست گذار بیش از آن که نگران اول باشد، باید نگران دوم باشد. در نظام 
اقتصادی نمونه ای از  دوم ها دلال ها و رانت جوها هستند؛ تا وقتی با دلالی در 
اقتصاد یا با دریافت رانت و مجوز می شود پولدار شد؛ چرا افراد باید تولیدکننده 
باشند! تا وقتی می توان با انرژی ارزان، نفت و قیر و مواد معدنی، بدون دانش و 

تکنولوژی می شود پول دار شد چرا باید سراغ تکنولوژی رفت!
مهم ترین سیاست برای نوآور شدن اقتصاد، هیچ ربطی به نوآوری ندارد، بلکه 
کافی است هزینه سایر شیوه های پول ساختن را افزایش داد! در حوزه انرژی 
برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر سراغ سوبسید دادن به انرژی تجدیدپذیر 
نمی روند، بلکه کافی است هزینه انرژی فسیلی )مانند مالیات کربن( را 
افزایش داد! برخلاف تصور پول پاشی یا گذاردن سیاست های حمایتی حتی 

با خزانه پرپول هم پیچیده است و هنر می خواهد!

سختی های پول پاشی!
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   قاسم خرمي

نه به توقف خصوصی سازی!

راهبرد

اگر منظور این است که ابتدا باید آزادسازی 
کاهش  و  زدایی  مقررات  مفهوم  به 
مداخلات دولت در اقتصاد، اتفاق بیفتد 
تا بعد به دنبال خصوصی سازی رویم، به 
نظرم این راه دوم، اگر سخت تر از اولی 
نباشد و فساد در آن بیشتر رخ ندهد، کمتر 

نخواهد بود. چرا که با یک سیستم سیاسی مواجهیم که به هزار دلیل، از 
دارایی های خود محافظت می کند. به نظرم نقش گروه های قدرت در آن 

انکارناپذیر است. 
این عدم شفافیت و مواردی که به آن اشاره می شود، باید از یک منظر 
سیاسی نگاه شود. سوالی که به وجود می آید این است که در مورد 
دولتی که زیربار این کار ساده نمی رود، چطور باید امیدوار باشیم در 

آینده سراغ کار دشوارتری به نام مقررات زدایی و آزادسازی برود؟
اگر به دینامیسم سیاسی قضیه نگاه کنیم، شاید همین کم کردن قدرت 
فعلی دولت با کاهش دارایی هایی اش اتفاق خیلی بدی هم نباشد. چرا که 
با تقسیم این دارایی ها بین قدرت هایی که اسم آنها می تواند »نورچشمی« 
یا هر چیز دیگر باشد، می توان امیدوار بود که توازن قدرت رخ دهد و 

گروه ها به سمت کم کردن مقررات و اصلاح بیشتر دولت پیش روند.

info@eghtesadbazar. ir


